
Што стаіць за гэтай адстаўкай? Ці 
не сігнал гэта да таго,  
што ВАК у хуткім часе падпадзе пад 
рэарганізацыю? У навуковых колах 
упэўнены: сенсацыі няма. І тое, што на 
некаторых сайтах прагучала думка, 
маўляў, з вышэйшых эшалонаў улады 
сыходзяць ураджэнцы Расіі і гэта — 
пэўны знак, на самай справе не больш 
як супадзенне. (Указ аб адстаўцы 
Анатоля Афанасьева з’явіўся праз 
дзень пасля таго, як з пасады міністра 
інфармацыі быў вызвалены Алег 
Праляскоўскі. І Афанасьеў, і 
Праляскоўскі нарадзіліся ў Расіі.)

Хутчэй за ўсё адбылася звычайная 
ратацыя кадраў. Анатолю Афанасьеву 
ў студзені гэтага года споўнілася 72 
гады. На пасадзе старшыні ВАК ён 
працаваў з 2006-га — знакавага года 
для беларускай навукі. Менавіта тады 
з падачы А.Лукашэнкі пачалася 
барацьба з так званымі выпадковымі 
людзьмі ў навуцы, патрабаванні да 
суіскальнікаў навуковых ступеняў 
зрабілі больш жорсткімі. Калі б 
Афанасьеў гэтую кампанію праваліў, 
то, напэўна, пазбавіўся б пасады 
старшыні ВАК значна раней.

— Я лічу, што адстаўка Афанасьева 
— гэта правільнае рашэнне, такія 
пасады патрабуць рэгулярнай змены 
кадраў, — выказвае сваё меркаванне 
доктар гістарычных навук Валянцін 
Голубеў. — Думаю, пра Афанасьева 
ніхто з навукоўцаў не скажа нічога 
дрэннага, не папракне ў тым, што ён 

паступаў неаб’ектыўна, што Прэзідыум 
ВАК рабіўся бар’ерам для добрых, 
сур’ёзных работ і ў грамадскіх, і ў 
дакладных навуках. Але рабіць нейкія 
высновы можна толькі пасля таго, як 
мы даведаемся, хто стане новым 
кіраўніком ВАК. 

Дарэчы, у 2011 годзе доктарская 
дысертацыя Валянціна Голубева, 
адзінагалосна прызнаная Саветам па 
абароне дысертацый у Інстытуце 
гісторыі НАН Беларусі, тройчы 
разглядалася на прэзідыуме ВАК, 
тройчы па ёй прызначалася 
экспертыза. Навуковая праца зведала 
максімальную колькасць працэдур, 
дапушчальных пры абароне доктарскай 
дысертацыі. Таму каго-каго, а Голубева 
ў лаяльным стаўленні да былога 
старшыні ВАК не западозрыш.

— Валянцін, а як вы ставіцеся 
да меркавання, што сістэма 
атэстацыі навуковых кадраў 
патрабуе рэфармавання, што ВАК 
— гэта перажытак савецкага 
мінулага?

— Па вялікім рахунку, калі б у нас 
на пачатку незалежнасці не было такой 
кантралюючай структуры ў навуцы, як 
ВАК, то ў краіне з’явілася б процьма 
прыдуманых акадэмій, універсітэтаў, 
ілжэпрафесараў. Усё ж такі і дактары 
навук, і кандыдаты павінны 
прадстаўляць навуковай грамадскасці 
свае навуковыя працы. І нармальна, 
калі ёсць арганізацыя, якая шчыльна 
правярае гэтыя работы, не прапускае 
плагіят, кампіляцыі дый проста слабыя, 

непатрэбныя работы. Толькі, на маю 
думку, такая арганізацыя павінна быць 
больш адкрытай для грамадскасці. 
Калі суіскальніку па нейкай прычыне 
не зацвердзілі дысертацыю, то  
грамадства павінна бачыць, што гэта 
зроблена па аб’ектыўных прычынах, а 
не, напрыклад, таму, што чалавека не 
прапусцілі па палітычных матывах.

Я ўпэўнены, што праверка 
навуковых прац павінна быць, аднак 
не магу не пагадзіцца з тым, што наша 
сістэма ацэнкі патрабуе 
рэфармавання. Але добрай формулы, 
як гэта зрабіць, няма сёння ні ў кога: ні 
ў кансерватараў, ні ў тых, хто хоча ўсё 
перакуліць. Заходні вопыт — іншы. 
Там навука сур’ёзна прывязана да 
прыкладных даследаванняў, і там 
кваліфікацыі ўстанаўліваюцца не так, 
як у нас. Аднак і на Захадзе навуковыя 
працы праходзяць кантроль, справа 
толькі ў яго механізмах. Напрыклад, 
там для доктара навук абавязковым 
патрабаваннем з’яўляецца публікацыя 
манаграфіі, якая выдаецца шырокім 
тыражом і шырока абмяркоўваецца. 
Дзве-тры адмоўныя рэцэнзіі — і 
чалавек не становіцца доктарам навук. 
У нас такога шырокага абмеркавання 
працы няма.

— Таму і сёння, калі ад 
суіскальнікаў патрабуюць дасле-
даванняў сусветнага ўзроўню, 
навуковую ступень па-ранейшаму 
можа атрымаць, так бы мовіць, 
свой чалавек?

— Я не думаю, што слабыя 

доктарскія дысертацыі даходзяць 
сёння да экспертызы ВАК. Таму што 
зараз тэксты доктарскіх дысертацый 
захоўваюцца ў бібліятэках 
універсітэтаў, Акадэміі навук і г.д. 
Любы жадаючы можа ўзяць работу і 
праверыць яе. І калі там ёсць хібы, 
памылкі, то лёгка даказаць, што гэтая 
работа не цягне на доктарскую 
ступень.

На мой погляд, ВАК як сістэма ўсё 
ж такі патрэбна. Але нам нестае 
грамадскага абмеркавання 
дысертацый у навуковых, педагагічных 
калектывах. Акадэмічная навука не 
можа існаваць, калі не будзе 
прафесараў, дацэнтаў. Студэнту 
патрэбны прафесар, любой галіне: 
медыцыне, эканоміцы, будаўніцтву, 
фізіцы і г.д. — патрэбны вучоныя. Але 
гэтыя людзі павінны быць аўтарытэтамі, 
ні ў кога ў навуковым асяроддзі не 
павінна нават такой думкі ўзнікаць, 
што ў іх маглі быць слабыя 
дысертацыі і г.д. 

Я лічу, што калі б сёння ў нас 
прайшло шырокае абмеркаванне 
ва ўніверсітэтах, Акадэміі 
навук наконт таго, як зрабіць 
ацэнку навуковых кадраў 
больш справядлівай і 
адкрытай, а ВАК потым 
улічыў гэтыя заўвагі, 
гэта было б толькі на 
карысць беларус-
кай навуцы. 
Напрыклад, я лічу, 
што ў Беларусі 

павінна быць усталявана юрыдычная 
адказнасць за дзеянні так званых 
«чорных рэцэнзентаў», якія свядома 
пішуць адмоўныя рэцэнзіі, не 
пацвярджаючы свае меркаванні 
фактамі. Бо калі за абразу, паклёп у 
паўсядзённым жыцці чалавек можа 
быць пакараны праз суд, то чаму 
не можа адказваць за свае дзеянні 
вучоны, які тайна напіша няпраў-
ду аб навуковай  
працы?!
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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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У мінулым нумары «Народнай Волі» 
калумністка Святлана Калінкіна надрукавала 
свой роздум «Глухата». На жаль, у матэрыяле 
маецца недакладнасць. Аляксандр Лукашэнка 
ўсё-такі выказаў спачуванні ў сувязі са смерцю 
народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна. 
Але выказаў, калі можна так сказаць, са спаз-
неннем, праз два дні пасля смерці, у дзень паха-
вання, калі тыя, хто прыйшоў развітацца з паэ-
там, не чыталі газет, не слухалі радыё і тым 
больш не сачылі за навінамі прэзідэнцкага 
сайта. Адным словам, многія проста не 
даведаліся, што іхныя словы абурэння 
маўчаннем кіраўніка краіны ў сувязі з той 
велічэзнай стратай, якую панесла і дзяржава 
Беларусь, і беларуская культура са смерцю 
Рыгора Іванавіча Барадуліна, у той раз усё ж  
такі былі пачуты.

Аднак пара фармальных слоў спачування, 
надрукаваных сярод шэрагу іншых паведамленняў 
прэс-службы прэзідэнта (пасля «прызначыў», 
«вызваліў», «правёў тэлефонную размову»), не 

здымае, а толькі яшчэ больш востра акрэслівае 
праблему, узнятую ў матэрыяле «Глухата». Чаму 
наша дзяржава, улады так абыякава ставяцца да 
лепшых сыноў Радзімы — Васіля Быкава, Рыгора 
Барадуліна, Генадзя Бураўкіна і многіх іншых, якія 
з’яўляюцца прыкладам служэння беларускаму 
народу і Бацькаўшчыне?

Менавіта на гэтае пытанне хацелася б пачуць 
адказ, менавіта гэтая тэма павінна быць абмер-
кавана грамадствам, менавіта гэтай з’яве мы 
ўсе павінны даць сваю ацэнку. 

А за тое, што мы, як і многія, не заўважылі 
кароценькага спачування ад прэзідэнта родным 
Рыгора Іванавіча Барадуліна, якое са спазнен-
нем, але ўсё ж такі было, «Народная Воля» 
прыносіць Аляксандру Рыгоравічу Лукашэнку 
свае прабачэнні. 

P.S. Электронны варыянт артыкула  
С.Калінкінай выйшаў без хібаў, усе факты 
выкладзены дакладна.

Рэдакцыя газеты «Народная Воля».

УдакладнЕннЕ дыПкУр’Ер

Пяты пайшоў

Падпіска на «Народную Волю» на другое паўгоддзе 
блізіцца да завяршэння.

Не спазніцеся!
Вы — з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» — з Вамі!

Пяты прэзідэнт Украіны Пётр 
Парашэнка заступіў на пасаду. 

«Я не хачу вайны. Я не хачу помсты. Хоць перад вачыма — вялікія ахвяры, прынесеныя ўкраінскім 
народам. Я хачу міра і даб’юся адзінства Украіны. Таму пачынаю сваю працу з прапановы мірнага плана», 
— заявіў Парашэнка.

(Працяг тэмы чытайце на 5-й стар.)

 
Ці не застанёмся 

без дактароў?
Палітыка па ўзмацненні жорсткасці 

патрабаванняў да суіскальнікаў вучоных 
ступеняў, якая праводзіцца апошнія 
гады ў Беларусі, дае свой вынік. 
Колькасць тых, хто абараняе 
дысертацыі, з кожным годам 
памяншаецца.

Так, у мінулым годзе вучоная 
ступень доктара навук прысуджана 
ўсяго толькі 39 суіскальнікам, 
кандыдата навук — 512 суіскальнікам. 
Прычым сярод іх — 46 замежнікаў. У 
2012 годзе беларуская навука 
папоўнілася 46 дактарамі навук, 494 
чалавекі абаранілі кандыдацкія 
дысертацыі. У 2011 годзе 47 вучоных 
атрымалі доктарскія ступені. Для 
параўнання: у 2005 годзе Вышэйшай 
атэстацыйнай камісіяй было прысвоена 
116 ступеняў доктара навук. І калі ў 
2000 годзе ў арганізацыях, якія 
займаліся навуковымі даследаваннямі і 
распрацоўкамі, працавала 819 
дактароў навук, то ў 2013 годзе іх было 
на сто чалавек менш — 719. У мінулым 
годзе рэктар БДУ Сяргей Абламейка 
заявіў аб катастрафічным старэнні 
прафесарска-выкладчыцкага складу 
ВНУ і адсутнасці матывацыі ў маладых і 
таленавітых беларусаў ісці ў навуку. 
Калі справа пойдзе так і далей, 
беларуская навука рызыкуе застацца 
без кваліфікаваных кадраў.

Марыя ЭЙСМАНТ.

ТОлЬкІ лІЧБы

Кіраўнік амерыканскай 
дыпмісіі Ітан Голдрыч 

пакідае Беларусь

Страйкавы настрой

Часовы Павераны ў Справах ЗША ў 
Беларусі завяршае сваю працу ў Мінску. 
Амерыканскі дыпламат пакіне Беларусь у 
канцы чэрвеня. Імя новага кіраўніка 
дыпмісіі ЗША пакуль не называецца.

Ітан Голдрыч быў прызначаны 
Часовым Павераным у Справах ЗША ў 
Беларусі летам 2012 года. Да гэтага ён 
займаў пасаду дырэктара ўпраўлення  
па справах Каўказа і рэгіянальных 
канфліктаў бюро па еўрапейскіх і 
еўразійскіх справах Дзярждэпартамента.

Нагадаем, што пасада амбасадара 
ЗША ў Беларусі застаецца вакантнай з 
сакавіка 2008 года, пасля дыпламатычна-
га канфлікту паміж Мінскам і Вашынгтонам. 
Тады ЗША ўвялі санкцыі ў дачыненні да 
канцэрна «Белнафтахім», а Беларусь у 
адказ адклікала пасла Міхаіла Хвастова. 
Далей — болей. Мінск па патрабаванні 
беларускага боку пакінула пасол Карэн 
Сцюарт, а колькасць амерыканскіх 
дыпламатаў па патрабаванні беларускага 
боку была скарочана з 35 да пяці 
супрацоўнікаў.

Прадпрымальнікі Віцебска  
пачалі падаваць так званыя нуля- 
выя дэкларацыі ў падатковыя 
інспекцыі. Гэта азначае, што ў ліпені 
яны не будуць плаціць падаткі. «Гэта 
звязана з тым, што тыя ўмовы, якія 
пастаўлены перад прадпры-
мальнікамі, на сённяшні дзень выка-
наць немагчыма», — патлумачыла 
«Народнай Волі» віцебская прад-
прымальніца Ірына ЯЦКЕВІЧ, стар-
шыня камісіі па працы з прад-
прымальнікамі Нацыянальнага савета 
Аб’яднанай грамадзянскай партыі. 

На мінулым тыдні прад-
прымальнікі зладзілі папераджаль-
ную забастоўку. Каля 70% гандлёвых 
кропак былі зачынены (па крайняй 
меры так сцвярджаюць самі дробныя 
гандляры), і жыхары Віцебска зноў 
маглі бачыць пустыя калідоры ганд-
лёвых залаў. 

Ірына Яцкевіч кажа, што іншага 
выйсця няма:

— З аднаго боку, указ Аляксандра 
Лукашэнкі дае нам права прадаваць 
рэшткі тавару да канца сакавіка 

наступнага года, а на самай справе 
чыноўнікаў ад стандартызацыі і 
гігіены гэта не цікавіць. Яны кіруюцца 
іншымі нормамі, якія патрабуюць ад 
нас даведак пра якасць тавараў. На 
большасць тавараў мы маем 
сертыфікаты, але тэрмін некаторых 
гэтых паперак скончыўся. Хаця самі 
тавары нармальныя, яны проста не 
могуць сапсавацца. Мы, канешне, 
імкнёмся браць тавары з 
адпаведнымі дакументамі, але ў 
асноўным усё закупаецца ў Расіі на 
аптовых складах. Як гэтыя тавары 
туды трапілі, мы не ведаем. Таму 
проста не разумеем, чаму ад край-
няга прылаўка патрабуюць дакумен-
ты на тавар ад пастаўшчыка. Адкуль 
мы іх возьмем? Тым не менш, калі 
ўзнікаюць прэтэнзіі, то і тавар 
канфіскоўваюць, ды яшчэ і штраф 
прызначаюць. Нам кажуць, што 
трэба такі тавар ці ўтылізаваць, ці 
падарыць. Якая мэта ўсяго гэтага? 
Каб людзі набывалі сабе рэчы ў кра-
мах? Дык нельга прымусіць беднага 
чалавека набываць сабе кеды ў 

буціку. Мы запатрабаваны, у нас 
даступныя кошты. Пры гэтым самі 
часта ледзь выжываем, многія зачы-
няюцца. А цяпер… Цяпер папросту 
няма нават сэнсу чакаць, які там 
будзе чарговы ўказ, бо ў 
прадпрымальнікаў усё роўна няма 
грошай. Рызыкі перавышаюць эле-
ментарную логіку. 

Прадпрымальнікі накіравалі зва-
рот на імя Аляксандра Лукашэнкі і ў 
Савет міністраў. Сваімі дэкларацыямі 
яны далі зразумець, што пытанне 
вельмі сур’ёзнае і яго трэба выра-
шаць неадкладна. Дарэчы, не першы 
раз менавіта віцебскія 
прадпрымальнікі першымі ўзнімаюць 
набалелую праблему. Гэтым разам 
яны папярэджваюць, што згорнуць 
свой няхітры бізнес, калі ад іх будуць 
патрабаваць дакументы на рэшткі 
тавараў. У такім выпадку акрамя 
патэнцыяльных пакупнікоў прайграе 
і дзяржава, якая пазбавіцца і грошай 
за арэнду гандлёвых плошчаў, і 
падаткаў у бюджэт.

Любоў ЛУНЁВА.

З пятніцы 
пахаладае

У аўторак, 10 чэрвеня, у Беларусі месцамі 
чакаюцца дажджы і навальніцы. Тэмпература 
паветра ўначы складзе 10—17 градусаў са зна-
кам плюс, удзень — ад 20 цяпла на паўночным 
усходзе да 27 градусаў на Брэстчыне.

Такое надвор’е захаваецца да чацвярга.
А вось у пятніцу, 13 чэрвеня, на большай 

частцы тэрыторыі Беларусі чакаюцца даж-
джы, месцамі навальніцы. У начныя гадзіны 
тэмпература паветра складзе 8—14 
градусаў, у дзённыя — 15—23. У суботу і 
нядзелю ўначы прагназуецца 4—11 цяпла, 
удзень — 10—17, у асобных раёнах — да 
18—21 градуса вышэй за нуль. Месцамі 
пройдуць моцныя дажджы, навальніцы, маг-
чыма ўзмацненне ветру з парывамі да 
15—20 метраў за секунду. Так што курткі і 
парасоны далёка не хавайце.

Яшчэ адна 
беларусачка
У Зміцера і Насты Дашкевічаў нарадзілася дачуш-

ка. Пра гэта раніцай у панядзелак паведаміў сам 
былы палітвязень Зміцер Дашкевіч.

«Сёння раніцай, прыгажунька дзяўчыначка, 2650 і 
48… Дзякую ўсім за малітвы, падтрымку і шматлікую 
дапамогу!» — напісаў у сваім «Фэйсбуку» малады 
бацька.

Шчыра віншуем гэтую прыгожую сям’ю з 
папаўненнем!

Наста, Зміцер, радуйце дачушку, а яна няхай 
толькі радуе вас!

надВОр’Е

ВІнШУЕМ!

нЕСПакОЙна

Знакавая адстаўка?
Указам А.Лукашэнкі ад пасады старшыні Вышэйшай атэстацыйнай камісіі 

 Беларусі вызвалены Анатоль Афанасьеў 
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острая проблема

Какие колхозы нам нужны…Кто фашисты — жители 
Украины или эти бандиты, 
невесть откуда взявшиеся?

Тапельцы 

«НепрИЧесаННое» пИсЬмо

Добрый день, уважаемые 
работники редакции «Народной 
Воли»!

Впервые в жизни пишу письмо 
в редакцию, но после прочтения 
статьи «Вы омерзительны…» от 20 
мая 2014 г. не могу молчать.

Хочется сразу ответить всей 
этой семейке Кучук только одно: это 
вы все омерзительны! Я украинка, 
живу в Беларуси уже 43 года. В 
Днепропетровске сейчас живут наш 
сын с детьми, сестра мужа со свои-
ми детьми и внуками. Мне не без-
различно все, что там происходило 
и происходит сейчас. И когда я вижу 
по телевизору этих оголтелых «коло-
радо» с русскими флагами, слышу 
вопли этих бандитов о помощи 
Путина и вижу, как они топчут и сжи-
гают украинские флаги, то сразу 
всплывают кадры немецкой хрони-
ки 1941 года о начале войны! Так кто 
фашисты — жители Украины или 
эти бандиты, невесть откуда взяв-
шиеся? «ДНР», «ЛНР», 
«Новороссия»?! Негодяи, варвары, 
бандиты! И это за них стояла 2 часа 
в очереди, чтобы проголосовать за 
хаос, ваша 80-летняя мама-
учительница? Кто мешает вам, если 
не нравится Украина, переехать в 
Россию? А не разрывать страну на 
кусочки?

Вам и всем вашим родственни-
кам (как можно догадаться, «гра-
мотным» — учителям, журнали-
стам, инженерам) надо уже нау-
читься включать мозги и черпать 
информацию не только из «ящика» 
(РТР, НТВ, «Мир»), а хотя бы изред-
ка по RTVi «Особое мнение», 
«Сейчас в мире», «Вечерние ново-
сти из Америки» и т.д. Да и очень 
полезно читать «Народную Волю», 
одну из лучших газет (независи-
мых) в стране! 

Это все ваши родственники 
голосовали за невесть откуда взяв-
шихся «мэров», «губернаторов». И 
не понятно, что делают в другом 
государстве корреспондент порта-
ла «Русская планета», координатор 
движения «Русский Восток», 
Кадыров со «своими» журналиста-

ми и т.д. За это голосовали ваши 
родственники? Не боитесь, что зав-
тра утром услышим: «Могилевская 
народная республика», а «мэром» 
будет Жириновский, или Фефелов, 
или Проханов? Я лично не хочу!!!

Мне вас просто жаль и очень 
стыдно за вас! Как можно называть 
профессионалов своего дела, каки-
ми являются журналисты «Народной 
Воли», «омерзительными»?!

Я как-то прочитала: «Кроме 
высшего образования (я думаю, 
оно у вас есть) человеку надо иметь 
среднюю сообразительность и хотя 
бы начальное воспитание». Так вот 
у вас отсутствует и «среднее», и 
«начальное» образование!

Уважаемый Иосиф Павлович!
Хочу высказать (пользуюсь тем, 

что пишу письмо) слова благодар-
ности за порядочность, мужество, 
профессионализм, за Вашу граж-
данскую и человеческую позицию! 
За Вашу любовь к Беларуси и всему 
народу! А также слова благодарно-
сти всем журналистам, всем работ-
никам (без исключения) редакции! 
Дай Бог вам всем здоровья! 
Мужества! Удачи!

С уважением —
Наталия Вячеславовна 

ТАРАН, 66 лет, пенсионерка.
г.Бобруйск.

P.S. Уважаемый Иосиф 
Павлович!

Не успела запечатать письмо в 
конверт, как получила очередной 
номер «Народной Воли». Прочитала 
эссе Виктора Дашука «Последний 
репортаж из клетки для кролика» и 
пишу эти строки под огромным впе-
чатлением. Ошеломляюще, потря-
сающе! Я и плакала, и гордилась, что 
есть настоящие люди на нашей 
земле!

Так хочется, чтобы все люди 
прочитали эту статью! В связи с 
событиями в Украине (о них я пишу 
выше) я перестала общаться со 
многими друзьями и знакомыми. 
Так не хватает «глотка свежего воз-
духа». Спасибо Виктору Дашуку!

сІтУаЦЫярегИстратУра

Александр Лукашенко не один раз 
говорил, что в сельское хозяйство 
государство вбухивает большие день-
ги, а должной отдачи пока нет. Но о 
какой отдаче можно вести речь, если 
до реформ в аграрном секторе, как до 
Луны? Хотя, как помните, правитель-
ством принималось аж две программы 
по изменениям в сельском хозяйстве, 
а планируемых результатов не видно. 
Потому что настоящими реформами 
никто как следует не занимался. Как 
были колхозы и совхозы, так они и 
остались, разве что поменяли вывески 
и большинство из них стали коопера-
тивами, обществами.

Как и прежде, действует командно-
административная система хозяйство-
вания. Проку от нее мало. Нужны 
рыночные преобразования. Опыт 
Восточной Европы свидетельствует о 
возможности двух вариантов проведе-
ния реформ на селе. Первый: наши 
колхозы и совхозы должны быть рас-
формированы, земля поделена и соз-
даны в большом количестве фермер-
ские хозяйства, как это случилось в 
Японии, где насчитывается около пяти 
миллионов фермеров и все они охва-
чены кооперативным движением. 
Такое положение сложилось в Японии 
в результате действия закона о сель-
скохозяйственных кооперативах, в 
соответствии с которым все крестьяне 
автоматически становились членами 
кооперации, а через нее правитель-
ство проводило новую аграрную поли-
тику.

Второй вариант основан на сохра-
нении крупного производства путем 
реорганизации колхозов и совхозов в 
рыночные предприятия. Рассмотрим 
некоторые аспекты другого варианта 
аграрной реформы, который сложился 
в нашей ситуации.

Преобразование колхозов в кре-
стьянское хозяйственное общество 
требует решения вопросов по опреде-
лению состава учредителей, оценке и 
распределению между учредителями 
уставного капитала, оформлению 
договора долгосрочной аренды земли 
с государством. Однако здесь для 
массового преобразования колхозов в 
рыночные предприятия необходимо 
еще принять ряд законодательных 
актов, без которых невозможна рефор-
ма. В первую очередь необходим закон 
«О кооперации в сельском хозяйстве» 
и закон «О приватизации колхозной 

собственности». В последнем законе 
должны быть четко определены поря-
док составления списка учредителей 
кооператива, создаваемого на базе 
колхоза, и методика оценки уставного 
капитала. После принятия этих зако-
нов правовая база для преобразова-
ния колхозов в рыночные предприятия 
будет создана. И нужно будет присту-
пать к реформированию аграрного 
сектора экономики.

Нужно признать, что наши нынеш-
ние колхозы и совхозы по целям своей 
деятельности нельзя отнести к пред-
принимательским предприятиям. 
Колхоз осуществляет свою хозяй-
ственную деятельность в строгом 
соответствии с распоряжениями и ука-
заниями государственных органов 
управления.

Кроме того, члены колхоза не явля-
ются собственниками уставного капи-
тала колхоза, который по-прежнему 
является неделимым, а потому хозяй-
ственную деятельность колхоза никак 
нельзя отнести к предприниматель-
ской деятельности граждан. И еще 
один признак, по которому колхоз 
нельзя отнести к предприниматель-
ской структуре, — это отсутствие поло-
жений в уставе колхоза о том, что его 
деятельность осуществляется от 
имени граждан, которые являются его 
учредителями. В колхозе не определе-
ны учредители, поэтому уставной 
капитал колхоза не принадлежит 
колхозникам-крестьянам. Зачем тогда 
обманывать колхозников и вывеши-
вать шильду с названием СПК, пусть 
остается прежнее название «колхоз». 
Сегодня колхоз нельзя назвать полно-
ценным рыночным субъектом хозяй-
ствования на земле. К нему более 
всего подходит определение «госхоз». 
А мы ведь строим рыночную экономи-
ку, так почему мы это не делаем в сель-
ском хозяйстве, тормозим рыночные 
отношения в деревне?

Основной деятельностью наших 
«госхозов» является удовлетворение 
потребностей населения в продуктах 
питания, а промышленности — в 
сырье. Таким образом, цели и задачи 
нынешних «госхозов» никоим образом 
не соответствуют требованиям к 
хозяйствующему субъекту в рыночной 
экономике. Главной целью рыночного 
предприятия является получение при-
были. Все другие цели подчинены 
только этой, главной. При переходе к 

рыночной экономике требуется, чтобы 
колхозы и совхозы стали полноценны-
ми субъектами предпринимательства 
и рынка. Только в этом случае они смо-
гут на равных с другими конкурирую-
щими субъектами хозяйствования 
войти в рыночную экономику. Если не 
реформировать наши колхозы и  
совхозы сегодня, то они не выдержат 
жесткой конкурентной борьбы с 
небольшими частными предприятия-
ми, а также с дешевыми импортными 
товарами, которые заполнят наш вну-
тренний рынок.

Нужно менять и ценовую политику 
в государстве с переходом на рыноч-
ную экономику. Все время в условиях 
плановой экономики отношения сель-
хозпредприятий с государством стро-
ились на обязательных поставках госу-
дарству их продукции в объемах и по 
ценам, установленным государством, 
а не рыночным. Государство это дела-
ло потому, что оно является собствен-
ником земли, которую передало в 
постоянное пользование колхозам и 
другим хозяйствам. Здесь мы видим 
прямые отношения между колхозами и 
государством. Свою продукцию колхо-
зы и совхозы реализуют не путем сво-
бодной купли-продажи на рынке, а 
путем ее обязательной поставки госу-
дарству по установленным закупочным 
ценам.

Что из этого получается, мы видим 
на примере сотен наших убыточных и 
низкорентабельных хозяйств. Из этого 
следует, что в аграрном секторе эконо-
мики финансово-экономические отно-
шения между колхозами и совхозами и 
государством сложились следующим 
образом. Колхозы, которые имеют 
самые лучшие земли, получают необ-
ходимые средние прибыли на капитал 
и кроме того — дополнительный рент-
ный доход, в то время как в колхозах с 
относительно низким плодородием 
земли ситуация иная. Эти хозяйства не 
получают нормальной при рыночных 
отношениях прибыли на затраченный 
капитал.

Государству выгодны такие отно-
шения, так как при рыночных оно 
вынуждено было бы оплачивать произ-
веденную хозяйствами продукцию по 
полной рыночной цене. Поэтому не 
оплаченную хозяйствам часть цены за 
продукцию следует обозначить как 
дополнительный государственный 
налог, который носит реальный харак-

тер. Он скрыт существующей систе-
мой ценообразования. Все это соци-
ально и экономически несправедливо 
в отношении хозяйств и работающих в 
них людей.

Через существующую ныне систе-
му ценообразования и обязательность 
продажи продукции государство недо-
плачивает хозяйствам, имеющим худ-
шие и средние по плодородию земли. 
Скажем проще: государство оплачива-
ет нынешним колхозам и совхозам 
только часть реализуемой ими продук-
ции, а остальную изымает у них бес-
платно. Неоплаченную часть продук-
ции вполне определенно можно счи-
тать дополнительным натуральным 
налогом. Этот налог государство уста-
новило через принятый механизм 
государственных цен и обязательность 
поставок государству продукции кол-
хозами и совхозами, минуя свободный 
рынок реализации. Вот почему многие 
наши хозяйства при нормальном уров-
не хозяйствования становятся низко-
рентабельными и убыточными. Такими 
делает их само государство, потому 
что в сельском хозяйстве нет рыноч-
ных отношений.

При переходе к рыночной эконо-
мике такой механизм взаимоотноше-
ний с хозяйствами использовать нель-
зя. Государство должно сменить 
систему и механизм закупочных цен 
на продукцию колхозов и совхозов. 
Нужно использовать два вида кон-
трактов с хозяйствами, в пределах 
которых происходит значительная 
дифференциация цен. Самым рас-
пространенным должно быть согла-
шение с обусловленной фиксирован-
ной ценой. То есть производитель обя-
зан обеспечить поставку определен-
ного количества зерна на элеватор или 
перерабатывающее предприятие по 
ранее определенной цене, базирую-
щейся на цене рынка в момент подпи-
сания контракта.

Другой разновидностью договора 
должно быть соглашение, где обу-
словлены количество, качество 
зерна, место и срок снабжения им, но 
нет пункта о цене на продукцию, кото-
рая будет реализовываться. В соот-
ветствии с таким контрактом произ-
водитель сам определяет цену в 
какой-либо из дней определенного 
периода, беря за основу цену на 
одном из рынков зерна.

Для рыночных предприятий, основ-

ной целью которых является получе-
ние прибыли, а не обеспечение продо-
вольствием населения (этим должно 
заниматься государство), теряется 
смысл заниматься производством, 
если не иметь нормальной прибыли на 
вложенный капитал.

При реформировании колхозов и 
совхозов и создании на их основе коо-
перативов государство должно изме-
нить свою нынешнюю аграрную поли-
тику, которая ведет к банкротству 
аграриев. Во-первых, необходимо 
отменить монополию государства на 
произведенную продукцию сельского 
хозяйства. Все кооперативы и фер-
мерские хозяйства должны быть осво-
бождены от обязательного госзаказа 
на продажу продукции, а также иметь 
полный доступ на свободный рынок, в 
том числе и на зарубежный. Цены на 
свободном аграрном рынке должны 
определяться под воздействием 
спроса-предложения. При рыночных 
отношениях все субъекты хозяйство-
вания будут иметь равные возможно-
сти в получении средней прибыли на 
затраченный свой капитал.

Скрытого вида продовольственно-
го налога в новых рыночных отношени-
ях не должно быть. Он должен быть 
государственным и дифференциро-
ванным в зависимости от условий про-
изводства и плодородия земли. 
Государство как собственник земли 
должно иметь официальный продо-
вольственный налог на землю или 
арендную плату за землю.

Таким образом, при переходе к 
новой аграрной политике должны быть 
изменены отношения между государ-
ством и сельскохозяйственными пред-
приятиями. К рыночным предприятиям 
государству необходимо и относиться 
по-рыночному. К сожалению, наши 
колхозы и совхозы сейчас не являются 
рыночными предприятиями. У них 
совершенно иные цели и задачи, поэ-
тому они не могут нормально функцио-
нировать. Выход из создавшейся в 
АПК ситуации, повторяю, — это рефор-
мы на селе. Крестьяне их с нетерпени-
ем ждут. Если нынешняя власть не 
может или не способна провести такие 
реформы, то она должна уйти в отстав-
ку и дать дорогу способным людям 
сделать эту крайне важную работу.

Александр ЗАРЕНОК,
экономист.

г.Калинковичи.

Бруд, смурод і адчай — такая атмас-
фера пануе ў прыватным сектары 
мікрараёна «Курасоўшчына» пасля зале-
вы 1 чэрвеня. Пра маштаб стыхіі свед-
чаць такія «дробязі», як чыгунная ванна, 
якую ад ганка занесла  ў самы канец 
агарода, раскіданыя, нібы і не ляжалі 
яны роўненька ля фундаментаў, камен-
ныя дарожкі, дошкі ад плоту па ўсім 
участку…

У першым жа доме гаспадыня паказ-
вае вынікі залевы: вада ў падвале, у 
доме мокрая падлога і красамоўная лінія 
на сценах. «Вада ў доме стаяла па кале-
на. За некалькі хвілін затапіла двор, 
потым вада стала падымацца ўсё вышэй 
і вышэй. Вось у нас у двары машына, 
якую бралі ў крэдыт. За яе яшчэ плаціць 
тры гады, а машыну ўжо затапіла па 
самы «бардачок». Якая страхоўка, якая 
КАСКА?! Мы ўсе ў адчаі… Калі пайшоў 
дождж, то спрабавалі ратаваць тое-сёе, 
міні-бусік старэнькі выкаціць, ды дзе 
там: такі моцны быў паток, што не 
зладзіш. Усё так хутка адбылося, што мы 
самі ледзь паспелі збегчы на гарышча. 
Вунь люкі каналізацыйныя — дык з іх 
вечкі чыгунныя пазрывала, нібыта яны з 
пластмасы якой, і каналізацыя шугала 
проста фантанам! Уся наша сям’я нача-
вала на гарышчы, а я не спала, 
пільнавала, баялася, каб дзе праводка 
не каратнула. Толькі нам яшчэ пажару не 
хапала!.. Гэта жах нейкі! А мы ж прасілі 
ўлады зрабіць захады, каб не здарылася 
такога. І што? Нават цяпер ніводны 
чыноўнік сюды не прыйшоў, не 
паглядзеў», — расказвае пра свае беды 
Святлана СКРЭЙ. 

Суседзі Святланы таксама дэман-
струюць свой урон. Тамара 
ВАСІЛЕЎСКАЯ кажа: «Божачка, за што 
гэта? Я ваду спачатку чэрпала вядром, 
потым — помпай. Уявіце сабе, што тва-
рылася ў падвале. Тры метры вады! 
Паглядзіце на агарод — усё заліта бру-
дам, усё смярдзіць. Памідоры, агуркі, 
цыбуля… Усё прапала. Ды ладна ага-
род, а як з домам быць? Усё смярдзіць. 
У суседкі маёй на агародзе цяпер качка 
з качанятамі жыве, а яшчэ пару тыдняў 
таму грады былі». 

Сапраўды, каля плоту, у самым 
канцы агарода Рэгіны МЕЛЯНКОВАЙ, 
бачым качку з птушанятамі. Праз якія 
два метры — пара: качар з качкай. 

Гаспадыня паказвае: «Вунь, бачыце, 
нарцысы ўсе ляжаць, агарод затоплены. 
Бедныя качкі сюды прыплылі, відаць, 
гняздо плыняй разбурыла каля рэчкі. 
Яно і не дзіва: у суседа аўтамабіль так 

калыхаўся на хвалях, што мы баяліся, 
каб не ўдарыўся аб наш плот, бо ад 
плоту тады б нічога не засталося. Вось 
клубніцы, цыбуля, радыска — усё 
забруджана, каналізацыяй усё заліла. 
Па пояс затоплены гараж, сарай, 
прыбіральні. А мы ж не раз па 
інстанцыях звярталіся са сваімі 
праблемамі, маем столькі перапіскі, 
што можна здаваць макулатуру. А нам 
адказвалі: «Калі не падабаецца — дык 
прадавайце свае дамы і набывайце 
кватэры». Вось такі ў іх падыход. Гэта 
нармальна? Раней за нашымі ага-
родамі быў лужок, рэчка Мышка, там 
усе купаліся, мы бялізну паласкалі, 
людзі прыязджалі загараць, у валейбол, 
бадмінтон гулялі. А потым, у канцы 
1980-х, падагналі экскаватары і зямлю 
машынамі павывозілі на міністэр- 
скія дачы. Пасля гэтага парос нейкі 
хмызняк. Рэчка стала брудная, і вось як 
сталася ўсё».

Ідзём далей — на ўчастак Таццяны 
ПАРХОМЕНКА. Жанчына ледзь стрым-
лівае слёзы: «Я жыву тут 50 гадоў, а 
такое першы раз бачу. Праўда, патопы 
ў нас сталі апошнім часам адбывацца 
ўсё часцей, але ж не такога маштабу. 
Уявіце сабе, што я выйшла з хаты, а 
вада ўжо была па плечы. Мяне патокам 
панесла ўніз. Каля ганка была ванна 

чыгунная, дык яна, як караблік з папе-
ры, па ўсім агародзе насілася на хва-
лях. Тэрмінова трэба вырашаць пра-
блему! Па-першае, пачысціць рэчышча 
ракі, бо там нейкае галлё, смецце, і яна 
не спраўляецца з ападкамі. Па-другое, 
трэба там мяняць трубы, бо там усяго 
тры трубы, напалову разбураныя, мало-
га дыяметра, а трэба як мінімум у два 
разы большыя. Па-трэцяе, трэба 
пачысціць і аднавіць ліўнёўку, каб 
каналізацыя не затапляла ўсё вакол. Да 
таго ж трэба вырашыць праблему са 
сцёкам вады ад возера. Штучнае возе-
ра пабудавалі і, калі спускаюць ваду, то 
затапляюць нас. Новых дамоў тут побач 
шмат набудавалі, а каналізацыя і 
ліўнёўка засталіся старыя. Зразумела, 
што яны такой нагрузкі не 
вытрымліваюць. Толькі чыноўнікі не 
хочуць пра гэта ведаць, кажуць, што на 
гэта грошай няма».

Магчыма, праблема жыхароў у тым, 
што іх участкі знаходзяцца ў нізіне? 
Паднялася наверх праз дарогу, дзе зна-
ходзяцца шматпавярхоўкі. У двары пар-
куецца аўтамабіль, з яго выходзіць  
малады кіроўца. Мужчына прадставіўся 
Кірылам АЎДЗЕЕМ. Высветлілася, што і 
тут быў патоп. «Я ехаў дадому, а жонка 
пазваніла і сказала, што двор затоплены, 
каб увогуле не ехаў. Я прыпаркаваў 

машыну ледзь не за квартал. Усё ў вадзе, 
папрасіў прынесці мне боты, а яна кажа: 
«Якія тут боты? Я табе сланцы нясу». І 
сапраўды, вада была вышэй за калена. У 
нас у двары мужыкі павыбеглі і машыны 
перапаркавалі, а вось гаспадара 
«Гольфа» дома не было, дык вада ў сало-
не ажно крэслы заліла. Тут у нас апошнім 
часам заўсёды так: моцны дождж — і ўсё, 
патоп. Хаця раней днямі ішлі дажджы з 
навальніцамі — і нічога. Ну, лужыны там, 
але ж не рэкі. Па новым праспекце 
Дзяржынскага машыны рухаліся па тра-
туарах, бо па праезнай частцы немагчы-
ма было ехаць. А ён жа засім нядаўна 
рэканструяваны, чыноўнікі хваліліся,  
што новыя тэхналогіі ўжывалі і ўсё пра-
думалі. А на практыцы што атрымалася?»

Заўважыла натоўп на рагу вуліцы 
Фаміна. Як высветлілася, людзі 
абмяркоўваюць яшчэ адзін аспект 
воднай праблемы. Аказваецца, з’явілася 
распараджэнне чыноўнікаў, каб з мясцо-
вай воднай калонкі была знята ручка. 
Жыхарам прыватнага сектара паабя-
цалі, што кожнаму такую ручку дадуць, а 
вось у прахожых папіць з калонкі вады 
магчымасці больш не будзе. Эканомія…

Тамара Васілеўская абураецца: «Ля 
гэтай калонкі дзеці на веліках спыняюц-
ца, пап’юць вадзіцы, самі крыху абмы-
юцца і паехалі далей. Людзі са шматпа-
вярховак сюды прыходзяць час ад часу 
вады набраць. Кажуць, што ў іх вада 
кепская, з хлоркай. Ну як гэта — закрыць 
калонку для людзей? Навошта? Гэта ж 
здароўе! Тым больш што мы за калонку 
ўсё роўна плацім, і нам не шкада вады. 
Ну колькі чалавек вып’е той вады? Ну, 
200—300 грамаў ад сілы. Мы што, у 
пустыні Сахара жывём, каб дрыжэць над 
той вадой? Што яны тут сэканоміць 
хочуць? Ёсць праблемы — не выраша-
юць, няма праблемы — створаць. Вось 
такая наша дзяржава...»

Цяжка не пагадзіцца. Можна, канеш-
не, пазачыняць усе калонкі ў раёне, але 
ці ўратуе гэта людзей ад новага зата-
плення? 

Любоў ЛУНЁВА.

Задний ход
Частным медцентрам не разрешили 

выдавать больничные листы. 

Частники надеются…
— Решение о непредоставлении права выдачи 

листков нетрудоспособности частным медицинским 
центрам не стало для нас неожиданностью, — так про-
комментировал ситуацию директор медицинского 
центра «ЛОДЭ» Владимир Горбачев. — Слишком много 
было технических вопросов и нюансов в данном деле. 
Например, что делать центру, если пациент откроет 
больничный лист, а затем откажется приходить, чтобы 
его закрыть, так как каждый прием в частном центре 
платный? Далее: для врача это огромная ответствен-
ность, так как порой врачи видят пациента первый раз, 
не имеют  данных об истории его болезни. Другое 
дело, когда речь идет о тех пациентах, которые обслу-
живаются в нашем центре годами,  и мы знаем доско-
нально историю болезни человека. Ситуация суще-
ственно упростилась бы, если бы в Минске существо-
вала единая компьютерная база пациентов или хотя 
бы листков нетрудоспособности, доступная медуч-
реждениям всех форм собственности.

Хотя я, как директор, заинтересован в выдаче 
больничных. Почему? Прежде всего потому, что это 
выгодно для клиента. Например, в нашем хирургиче-
ском отделении проводят операции гинекологи, фле-
бологи, пластические хирурги. На сегодняшний день 
после операции в нашем центре пациент должен 
открыть больничный в поликлинике. Это создает неу-
добства прежде всего для пациентов.

Поэтому я все-таки надеюсь, что через какое-то 
время частной медицине все-таки разрешат выдавать 
больничные. Пусть и через несколько лет.

Правительство решило, что это преждевременно. Но 
что удивляет — данный запрет инициировал Минздрав, 
ведомство, представители которого в прошлом году неод-
нократно заявляли, что вопрос с выдачей больничных част-
ными медцентрами уже практически решен. Минздрав, 
казалось, просто настаивал на этом нововведении, отме-
чая, что данный механизм поможет разгрузить врачей 
госполиклиник, которые просто задыхаются от потока паци-
ентов, а значит, поможет улучшить качество и доступность 
медицинской помощи. Но выходит, что эта забота о врачах и 
пациентах была только на словах.

Как недавно выяснилось, после ряда совещаний в 
январе текущего года в правительстве была поддержана 
позиция Минздрава «о нецелесообразности наделе-
ния правом выдачи листков нетрудоспособности органи-
заций здравоохранения негосударственной формы соб-
ственности». 

Почему Минздрав дал задний ход? Ведь специалисты 
работали, было даже подготовлено специальное поста-
новление, которое определяло, какие частные медцен-
тры и по каким заболеваниям смогут выдавать листки 
нетрудоспособности. Документ, казалось, был прописан 
до мелочей. И вдруг «нецелесообразно», «несвоевре-
менно».

— Больничные листы — это бюджетные деньги. Частника 
сюда никто не подпустит, — высказывает свое мнение на 
условиях анонимности представитель одного из столичных 
негосударственных медцентров. — Все прекрасно понима-
ют, что разреши частникам выписывать больничные — поток 
к ним вырастет в 3—4 раза. А сейчас у всех государственных 
больниц и поликлиник свои планы по платным услугам. 
Кроме того, больничные листы — это финансовые докумен-
ты, выплаты по ним проводит Фонд соцзащиты. Возможно, 
кто-то посчитал, что врачи в госполиклиниках более осто-
рожны, а в частных медцентрах без особых размышлений 
сразу будут выписывать пациенту бюллетень, а значит, бюд-
жетные деньги будут расходоваться нецелесообразно. Но 
это ошибочное мнение. Потому что все частные центры 
знают о том, какой серьезный контроль установлен за их 
работой со стороны государства, за малейшее нарушение 
их могут лишить лицензии. А за выписку необоснованных 
больничных, за служебный подлог предусмотрена еще и 

уголовная ответственность.
Министр здравоохранения Беларуси в 1997—2001 

годах Игорь Зеленкевич вообще сомневается, что 
запрет на выдачу больничных листов — инициатива 
Министерства здравоохранения. «Нет логического объ-
яснения тому, что такое решение могло быть выгодно 
Минздраву, — высказывает свое мнение экс-министр. 
— Я думаю, что данный запрет — промежуточное реше-
ние, к этому вопросу и Минздрав, и правительство все 
равно вернутся, потому что все понимают: врачей 
госполиклиник надо разгружать. Кроме того, теорети-
чески у нас закреплено равенство всех форм собствен-
ности, а на практике получается, что частную медицину 
как бы в ее правах ограничивают. Сегодня крупные мед-
центры могут предложить пациенту весь спектр услуг 
— диагностику, лечение, реабилитацию, а больничный 
выписать не имеют права. Это несправедливо».

Мария ЭЙСМОНТ.

КомпетеНтНо

сКаНДал

Хвароба агульная, рэцыдыў у Кобрыне
Упраўленне Следчага камітэта 

Рэспублікі Беларусь па Брэсцкай 
вобласці расследуе крымінальную 
справу ў дачыненні да былога першага 
намесніка старшыні Кобрынскага рай-
выканкама.

«Гэтая асоба падазраецца ў тым, 
што, працуючы на названай пасадзе, у 
перыяд з жніўня па снежань 2013 года, 
выкарыстоўваючы займаемае стано-

вішча, аказвала ціск на падначаленых 
яму па службе кіраўнікоў сельскага-
спадарчых арганізацый, змушаючы іх 
здзяйсняць відавочна незаконныя 
дзеянні, а менавіта ўносіць у афіцыйныя 
дакументы загадзя лжывыя звесткі аб 
завышэнні паказчыкаў вытворчай 
дзейнасці прадпрыемстваў», — паве-
дамляе УСК па Брэсцкай вобласці.

«Акрамя гэтага, падазроны вымушаў 

не адлюстроўваць у статыстычнай 
справаздачнасці запазычанасць па 
заработнай плаце работнікам 
прадпрыемстваў», — адзначылі ва УСК.

Дзеянні падазронага кваліфікаваны 
па ч.3 арт.426 Крымінальнага кодэкса 
Рэспублікі Беларусь (перавышэнне 
ўлады і службовых паўнамоцтваў, 
здзейсненае службовай асобай, якая 
займае адказнае становішча).
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естЬ вопрос! КолоНКа ЮрИста

ЧУлi?

«Беларусбанк» аднавіў 
выдачу крэдытаў  
на куплю жылля

Такія крэдыты банк не выдаваў больш  
за паўгода — з 1 кастрычніка 2013 года.

На вопросы читателей 
«Народной Воли» 
отвечает юрист 
правозащитного 
центра «Правовая 
помощь населению» 
(Киев, Украина) 
Анатолий ПОПОВ.

Где в Брагинском  
районе жить хорошо…?

Все дороги ведут в 
Микуличи 

В мае 2008 года сельскохозяй-
ственный производственный коопера-
тив «Чырвоны Кастрычнік» 
Микуличского сельского Совета и 
разорившийся СПК «Бурки» 
Бурковского сельсовета были объеди-
нены в единое хозяйство с централь-
ной усадьбой в деревне Микули- 
чи. В августе 2008 года укрупненный 
СПК «Чырвоны Кастрычнік» был преоб-
разован в коммунальное сельско-
хозяйственное унитарное предприя-
тие. Более того, предприятие назва- 
но в честь уроженца д. МикуличиГероя 
Советского Союза Петра Сергеевича 
Жукова.

Решение об установлении цен-
тральной усадьбы КСУП им. Жукова в 
Микуличах было принято Брагинским 
райисполкомом исходя из основных 
принципов местного управления и 
самоуправления — «сочетание обще-
государственных и местных интере-
сов» и «обоснованность принимаемых 
решений» (Закон «О местном управле-
нии и самоуправлении в Республике 
Беларусь», ст. 3). Деревня Микуличи 
находится в географическом центре 
КСУП им. Жукова, там же находится и 
основное производство предприятия. 
Через Микуличи проходит дорога 
Брагин—Хойники, которая в народе 
называется Шлях. По одну сторону 
Шляха — деревни Микуличского сель-
ского Совета (Микуличи, Чирвоное 
Поле, Рыжков, Кононовщина), по дру-
гую — Бурковского (Бакуны, Бурки, 
Ковали,  Маритон). Жители Бурковс-
кого сельсовета приезжают в 
Микуличи, чтобы уехать автобусом в 
Хойники, Гомель, Минск, чтобы получить 
медицинскую помощь в Микуличской 
амбулатории врача общей практики. С 
1564 года Микуличи — административ-
ный центр волости, а с установлением 
советской власти — центр сельского 
Совета. Можно сказать, что все дороги в 
округе ведут в Микуличи. 

Определяя местонахождение 
администрации сельхозпредприятия 
именно в Микуличах, Брагинский рай-
исполком думал о людях — принимал 
решение на основе комплексного 
учета социальных, экономических, 
транспортных и иных условий, руко-
водствовался интересами развития 
сельхозпредприятия и всего региона 
в целом на длительную перспективу.

Почему центральную 
усадьбу КСУП имени 

Жукова лишили статуса 
центра сельсовета?

Всед за объединением двух 
хозяйств последовало и объединение 
соответствующих административных 
территорий. 01.12.2009 года 
Гомельский областной Совет объеди-
нил Микуличский и Бурковский сель-
ские Советы.

Вопрос о «столице» укрупненного 
сельсовета относится к компетенции 
Брагинского райсовета: «Районные 
Советы депутатов: …устанавливают и 
переносят административно-
территориальные центры сельсове-
тов» (Закон «Об административно-
территориальном делении и порядке 
решения вопросов административно-
территориального устройства 
Республики Беларусь», ст. 11). 

Логично, по примеру Брагинского 
райисполкома, который в 2008 году 
утвердил Устав КСУП им. Жукова с 
центральной усадьбой в д. Микуличи, 
определить там же, в Микуличах, и 
центр объединенного сельсовета. Во 
всем Брагинском районе центральные 
усадьбы хозяйств и центры сельсове-
тов — в одном населенном пункте. Да 
и с момента объединения двух 
хозяйств ничего не поменялось. 
Главное и определяющее преимуще-
ство агрогородка Микуличи — равноу-
даленность от населенных пунктов 
объединенного сельсовета. Именно 
поэтому в Микуличах амбулатория 
врача общей практики, а в Бурках — 
ФАП, приписанный к Микуличской 
АВОП. Ведь установление в Микули-
чах административного центра  
объединенного сельсовета ухудшает 
положение только двух населенных 
пунктов (Бурки и Ковали), а перенос 
центра в Бурки ухудшает положение 
всех четырех населенных пунктов 
Микуличского сельского Совета.

Кроме основного преимущества 
(равноудаленность), агрогородок 
Микуличи имеет, при прочих равных 
условиях, и иные преимущества перед 
Бурками:

— доступность транспорта;
— школу на 392 места (в Бурках — 

на 150 мест);
— амбулаторию врача общей 

практики — доктор, фельдшер, мед-
сестра, дневной стационар (в Бурках 
ФАП — один фельдшер);

— здание сельсовета 1991 года 
постройки. Исполком занимает весь 
второй этаж — 8 помещений площа-
дью в 300 кв. метров: комнаты пред-

седателя сельсовета, секретаря, бух-
галтера, зал бракосочетаний — 2 ком-
наты, зал заседаний, приемная, архив 
(в Бурках исполком ютится в трех ком-
натках здания 1976 года постройки, 
принадлежащего сельхозпредприя-
тию: архив, малюсенькая комната 
председателя и комната чуть поболь-
ше, где еле умещаются секретарь и 
бухгалтер); 

— Микуличи ближе к железнодо-
рожной станции, находящейся в  
г. Хойники;

— основное производство КСУП 
им. Жукова находится в Микуличах и 
успешно развивается (убыточный, 
весь в долгах Бурковский колхоз при-
соединен к Микуличам); 

— агрогородок Микуличи и юри-
дически, и фактически является цен-
тральной усадьбой КСУП им. Жукова 
(агрогородок Бурки — подразделение 
КСУП им. Жукова);

— Микуличи являются админи-
стративным центром с 1564 года 
(Бурки стали центром сельсовета в 
1986 году, когда после чернобыльской 
аварии был отселен прежний центр — 
деревня Острогляды).

Однако Брагинский районный 
Совет установил центр объединенно-
го сельсовета в Бурках.

Мало того, что расстояние от рай-
онного центра до населенных пунктов 
Микуличского сельсовета 10, 13, 15 и 
27 километров, так теперь и админи-
стративный центр сельсовета пере-
несли чуть ли не в Брагин (д. Бурки 
находятся в 4 километрах от райцен-
тра).

Данное решение Брагинского рай-
совета противоречит Закону «Об 
административно-территориальном 
делении и порядке решения вопросов 
административно-территориального 
устройства Республики Беларусь», 
согласно которому:

— а дминистративно-тер-
риториальное устройство в 
Республике Беларусь основывается 
на принципах «равномерности, сба-
лансированности и комплекснос- 
ти развития административно-
территориальных единиц, взаимо-
связи административно-терри-
ториального устройства и социально-
экономического районирования»  
(ст. 2);

— планирование развития насе-
ленных пунктов и административно-
территориальной единицы в целом 
осуществляется «на основе комплекс-
ного учета складывающихся социаль-
ных, экономических, экологических, 
градостроительных и иных условий» 
(ст. 7);

— для рассмотрения вопросов 
административно-территориального 
устройства предоставляются необхо-
димые документы и материалы: «эко-
номическая характеристика, содержа-
щая сведения об общей численности 
населения, проживающего на терри-
т о р и и  а д м и н и с т р ат и в н о -
территориальной единицы; перечень 
основных промышленных, строитель-
ных, транспортных, сельскохозяй-
ственных и других организаций; све-
дения о коммунальном хозяйстве, 
жилищном фонде, социально-
культурных организациях, организа-
циях торговли, общественного пита-
ния, бытового обслуживания населе-
ния; сведения о предполагаемом бюд-
жете, размере территории 
административно-территориальной 
единицы с указанием основных зем-
лепользователей, о наличии ближай-
шей железнодорожной станции; пред-
ложения о наименовании 
административно-территориальной 
единицы; схематическая карта с пред-

лагаемыми изменениями; расчет 
предполагаемых затрат; другие необ-
ходимые для рассмотрения вопроса 
сведения» (ст. 14).

Уместно напомнить, что именно 
исходя из вышеназванных принципов, 
на основе комплексного учета всех 
условий, в том числе экономической 
характеристики, центральная усадьба 
КСУП им. Жукова установлена в агро-
городке Микуличи.

Решение же районного Совета 
депутатов о центре сельсовета в 
Бурках основывается лишь на одном 
аргументе: «Во-первых, в Бурках про-
живает почти 350 человек, из которых 
157 трудоспособные, в Микуличах — 
221 (101 человек трудоспособного воз-
раста). Несложно подсчитать, где эко-
номика развивается интенсивнее» 
(Ольга Черненок, главный специалист 
Брагинского райсовета).

Что во-вторых, Ольга 
Владимировна не сказала. Не сказа-
ла, что дышащую на ладан бурковскую 
«интенсивную экономику» присоеди-
нили к Микуличам. Не сказала про 
размер территорий и близость к 
железнодорожной станции, про дру-
гие необходимые для рассмотрения 
вопроса сведения — доступность 
транспорта и т.д. Не показала расчет 
затрат и схематическую карту.

Не сказала и не показала, так как 
нет у Брагинского райсовета ни вто-
рых, ни третьих, ни тем более четвер-
тых аргументов в пользу Бурков. 

Да и первый аргумент О.Черненок 
хлипкий: в Микуличах все работают на 
территории сельсовета, а половина 
трудоспособных жителей Бурков 
работают в Брагине. И с арифметикой 
у главного специалиста райсовета не 
все в порядке. Даже сегодня, по про-
шествии четырех лет, в деревне Бурки 
336 жителей, а в Микуличах — 232.

Так на каких принципах основыва-
ется решение Брагинского райсове-
та? Где комплексный учет всех усло-
вий, равномерность и сбалансирован-
ность? Где расчет, что это экономиче-
ски (и не только экономически) выгод-
но в среднесрочной и долгосрочной 
перспективе?

Бесспорно, решение Брагинского 
районного Совета об установлении 
центра сельсовета в д. Бурки необосно-
ванное, а следовательно, незаконное.

У колхозного начальства 
— семь пятниц  

на неделе
Еще в ноябре 2009 года жители 

Микуличского сельского Совета выка-
зывали опасение: «Не будет сельсове-
та в Микуличах  — не будет и конторы». 
Как в воду глядели. 

В январе 2010 года администрация 
КСУП им. Жукова, вопреки собственно-

му Уставу, переехала в д. Бурки — 
якобы временно, из-за аварии отопи-
тельной системы. Ближе к весне сель-
чане узнали, что администрация обо-
сновалась в Бурках надолго (а может, и 
насовсем?!) — якобы из-за ветхости 
здания конторы в Микуличах.

«Не в отопительной системе дело. 
Здание конторы в Микуличах — 1961 
года постройки. В свое время сделал 
там косметический ремонт (в 2007—
2008 гг. стены обшили сайдингом, 
покрасили полы и потолки, постелили 
линолеум, покрасили фасад здания, а 
также закупили шифер для ремонта 
крыши. — Авт.), но, чтобы поменять 
крышу, полы, столярку, нужно выложить 
приблизительно 100 миллионов рублей. 
Поэтому я решил: чем расставаться с 
кругленькой суммой, уж лучше перевез-
ти контору в Бурки» (Г.Дегтяренко, 
директор КСУП им.Жукова).

«…Административное здание кон-
торы КСУП им. Жукова в н.п. Микуличи, 
строение 1961 года. Здание требует 
ремонта, вложения капитальных 
средств. В январе 2010 года дирекцией 
предприятия принято решение о пере-
носе центральной усадьбы предприя-
тия в д. Бурки, где в хорошем состоя-
нии находится контора присоединен-
ного предприятия КСУП «Бурки» 
(09.06.2010 г., В.Хмеленок, первый 
заместитель председ ателя 
Брагинского райисполкома).

«Сумма, необходимая для ремон-
та административного здания в агро-
городке Микуличи, составляет 600 
млн рублей, что препятствует ремонту 
здания в ближайшее время» 
(06.08.2012 г., С.Евдокимов, первый 
заместитель председателя комитета 
по сельскому хозяйству и продоволь-
ствию Гомельского облисполкома).

Трудно поверить, что в 2008 году 
вышеназванные руководители добро-
совестно заблуждались, а через 1,5 
года увидели, что здание старое, тре-
бует капитального ремонта, а денег на 
ремонт нет. Трудно поверить в чест-
ность руководителей, когда один 
называет цифру в 100 миллионов 
рублей, а второй — в 6 раз большую. И 
кто ответит за то, что деньги, истра-
ченные на ремонт в 2007—2008 годах, 
оказались выброшенными на ветер. 
Кто ответит за то, что вполне пригод-
ное к эксплуатации помещение ныне 
простаивает и разрушается? Куда 
подевался котел парового отопления 
из этого здания? Может, не случайно 
кочегар разморозил отопление конто-
ры именно в декабре 2009 года, сразу 
после переезда сельсовета в Бурки? 
Может, не случайно к виновному не 
принято никаких мер? Многие жители 
Микулич уверены — не случайно.

Трудно поверить в искренность 
директора КСУП им. Жукова и потому, 
что администрация предприятия не 

воспользовалась возможностью 
переехать в освободившееся здание 
Микуличского сельсовета, 1991 года 
постройки.

  Очевидно, причина переезда не в 
здании. Экономия на ремонте здания 
в Микуличах — разовая и, учитывая 
наличие в хозяйстве своей строитель-
ной бригады, копеечная. А упущенная 
экономическая выгода от переноса 
конторы на окраину — постоянно дей-
ствующая и со временем все более 
возрастающая. 

«Не в отопительной 
системе дело»

Есть и моральная сторона этой 
истории. 

До неприличия неубедительны 
доводы руководителей о причинах 
переноса центральной усадьбы КСУП 
им. Жукова. Не посчитались они и с 
памятью Героя Советского Союза Петра 
Жукова, получившего это высокое зва-
ние в годы Великой Отечественной 
войны, в боях за освобождение 
Беларуси. Что ж, «мёртвым не балiць». 

Но вот 3 ноября 2009 года 
Брагинский райсовет внес предложе-
ние в областной Совет о включении 
населенных пунктов Микуличского 
сельсовета в состав Бурковского. 7 
ноября председатель райсовета Петр 
Романюк и заведующий идеологиче-
ским отделом райисполкома Игорь 
Самбук приняли участие в собраниях 
жителей Микуличского сельского 
Совета. Выслушали оскорбленных и 
возмущенных людей, согласились с их 
доводами, пообещали, что на ближай-
шей сессии районного Совета будет 
принято решении об установлении 
центра объединенного сельсовета в 
Микуличах. Это по-нашему: cначала 
принять решение, а потом «посовето-
ваться» с народом. Непонятно только, 
зачем П.Романюк и И.Самбук 7 ноября 
2009 года говорили, заверяли, что 
центр объединенного сельсовета 
будет в Микуличах? Обещали и не 
выполнили. Зачем врали живым?!

Завершая описание, мягко говоря, 
непоследовательных действий мест-
ной власти, вспоминаю слова упомя-
нутого в этом письме, ныне покойного 
Григория Дегтяренко: «Не в отопи-
тельной системе дело…»

Дело в том, что Петр Константи-
нович Романюк, председатель 
Брагинского районного Совета в тот 
период, а ныне заместитель предсе-
дателя райисполкома по экономике, — 
житель (и уроженец) деревни Бурки. 
Потому и происходят там сказочные 
чудеса. Бурковский колхоз развалился, 
а сами Бурки — процветают… за счет 
бюджетных средств. С миру по нитке 
— нищему на рубаху. Романюку для 
своих ничего не жалко, не из личного же 
кармана. Не поэтому ли в деревне 
Ковали Бурковского сельсовета в 
последние годы построено шесть 
домов из бюджетных средств, выде-
ленных для восстановления отселен-
ных деревень и для агрогородков, хотя 
Ковали не отселялись и не являются 
агрогородком, а в отселенных 
Микуличах построено всего лишь три 
дома. А ведь в 2010 году председатель 
КСУП им. Жукова Г.Дегтяренко уверял 
корреспондента газеты «Белорусская 
Нива»: «В Микуличах… мы строим шесть 
новых домов». Обманул доверчивого 
журналиста. Зато в Бурках построены 
три дома в 2011 году (изначально пла-
нировались для врача и двух учителей в 
Микуличах) и сегодня заложен фунда-
мент еще двух домов.

Так и в 2009 году, при определе-
нии центра сельсовета, в очередной 
раз порадел Петр Константинович 
землякам, поставил местечковые 
интересы выше интересов данной 
территории да и всего района, выше 
государственных интересов. Хочется 
по-человечески понять и даже пора-
доваться за жителей деревни Бурки и 
лично за Петра Романюка. Да не полу-
чается… Потому как, образно выража-
ясь, «за державу обидно».

Послесловие
Белорусская народная мудрость 

гласит: «Ад крадзенага не пасыцееш». 
Инициаторы и организаторы «реформ» 
в Микуличах, я считаю, попрали здра-
вый смысл, экономическую целесо-
образность, традиции, память… Теперь 
тут другие «традиции». За четыре года 
бывший сельхозкооператив два раза 
поменял форму собственности и 
теперь называется ОАО «Имени 
Жукова» (о последней смене собствен-
ника сельчане узнали постфактум, что, 
собственно, уже не удивительно). Еще 
недавно крепкое хозяйство на февраль 
2014 года имеет задолженность в 228,5 
миллиона рублей. Говоря словами 
Сергея Есенина, «с тех пор и у нас неу-
ряды. Скатилась со счастья вожжа». 
Вот чем обернулась прихоть безответ-
ственных людей, облеченных властью. 
Самое время назвать хозяйство име-
нем Г.Дегтяренко, а сельсовет — име-
нем П.Романюка. 

Михаил ВОРОНЕЦ,
уроженец деревни Микуличи 

Брагинского района.

Пенсию не пересчитаешь
Жена — инвалид 2-й группы, работала поваром в школьной столо-

вой. Каждый год она работала с 1 сентября по 1 июня, а июнь, июль и 
август находилась дома. Но ей начислили пенсию не за 9 месяцев, а 
за 12. Правильно ли это?

Павел Шаблыко, Минская область.
Насколько я могу судить из Вашего письма, жену не устраивает размер 

начисленной пенсии. 
Размер пенсии зависит от размера заработной платы, который указан 

в справках, предоставляемых нанимателем по последнему месту работы. 
Видимо, за период работы Вашей жены в школьной столовой  предостав-
лены справки за фактически отработанные девять месяцев в году, но годо-
вая заработная плата была разбросана на двенадцать месяцев, что при-
вело к уменьшению месячной заработной платы, а соответственно, и к 
уменьшению размера пенсии.

Если не было в этот период никаких приказов о приеме-увольнении, то, 
к сожалению, уже ничего не исправишь.

Решает не врач, а комиссия
Недавно обратилась в поликлинику с просьбой, чтобы мне как 

инвалиду 1-й группы выдали справку для оздоровления в санатории 
с сопровождающим. Раньше меня всегда сопровождал отец, и про-
блем не было. Но на этот раз председатель ВКК поликлиники сказа-
ла, что сопровождающий мне не положен, и сослалась на постанов-
ление Министерства здравоохранения от 2012 года. Но в этом поста-
новлении не сказано, что мне запрещено иметь сопровождающего, 
там лишь записано, что этот вопрос решает участковый врач.

Я живу одна, по квартире передвигаюсь, опираясь на стул, выйти 
на улицу большая проблема. Обращалась на «горячую линию» 
Гомельского отдела здравоохранения, но вопрос так и не решился.

Светлана, инвалид детства 1-й группы, Гомель.
Вопрос о том, нуждается или нет инвалид 1-й группы в сопровождении 

во время санаторно-курортного лечения, решает врачебно-
консультационная комиссия, а не лечащий врач или председатель ВКК 
единолично. Необходимость в сопровождении подтверждается заключе-
нием ВКК (п.14 Инструкции о порядке медицинского отбора пациентов на 
санаторно-курортное лечение, утвержденной постановлением Минздрава 
Республики Беларусь от 31 мая 2006 года №38).

Поэтому рекомендую Вам обратиться с соответствующим заявлением 
в ВКК по месту жительства. Старайтесь всегда письменно обращаться к 
должностным лицам, чтобы потом при необходимости можно было обжа-
ловать их неправомерные действия.

Как стать собственником 
квартиры?

У нас имеется выписка из решения администрации района о 
передаче в собственность квартиры. Передача квартиры будет осу-
ществляться на имя моего отца. Он хочет оформить квартиру на 
меня. Каким образом и когда можно это сделать: после оплаты пер-
вого взноса или после полного погашения всей суммы приватизации 
(выплаты будут проходить на протяжении 20 лет)?

Екатерина Киселева, Гомель.
Если Вы проживаете в квартире, которую желаете приватизировать, 

т.е. имеете равное с отцом право владения и пользования жилым помеще-
нием, то Вы также наравне с отцом можете участвовать в приватизации 
(ст.136 ЖК Республики Беларусь). В таком случае после погашения стои-
мости квартиры и государственной регистрации в агентстве по государ-
ственной регистрации и земельному кадастру Вы будете иметь право 
собственности на долю в жилом помещении. 

Если Ваш отец не против, то договор о приватизации можно заключить 
только с Вами. В администрации района Вам предоставят информацию о 
перечне необходимых для этого документов. В таком случае собственни-
ком квартиры будете только Вы.

В случае заключения договора приватизации только с нанимателем, 
т.е. с Вашим отцом, подарить квартиру Вам он сможет только после полно-
го погашения ее стоимости, согласно договору, и после регистрации права 
собственности.

Все по закону
При начислении пенсии не были учтены мои заработки по 

гражданско-правовым договорам. С этих сумм удерживался подоход-
ный налог. Однако мне в государственных органах, занимающихся 
вопросами пенсионного обеспечения, разъясняли, что такие выплаты 
не могут учитываться в трудовой стаж, поскольку с этих сумм не уплачи-
вались денежные средства в Фонд социальной защиты. 

Геннадий Кутаркин, Витебск.
Из Вашего письма следует, что Вы подали документы, необходимые 

для начисления пенсии, 15 мая 2008 года, поэтому исчисление Вашего 
трудового стажа производилось на основании действующего на тот момент 
законодательства.

Согласно ст.51 Закона РБ от 17.04.1992 «О пенсионном обеспечении», 
предусматривалось и предусматривается сейчас, что в трудовой стаж 
засчитывается работа, в период которого работник подлежал государ-
ственному социальному страхованию либо уплачивал страховые взносы в 
Фонд социальной защиты населения Республики Беларусь.

Ответ на Ваше обращение, который Вы получили из Министерства 
труда и социальной защиты Республики Беларусь, правильный и обосно-
ванный, там имеются ссылки на нормативные акты, которые регулируют  
пенсионные правоотношения в Республике Беларусь. Каким образом 
исчислялся трудовой стаж согласно закону СССР «О пенсионном обеспе-
чении», не имеет значения, т.к. он давно утратил силу.

Хотел бы отметить: многие граждане считают, что если они работали и 
с них удерживали подоходный налог, то этот период работы должен учиты-
ваться при начислении пенсии в обязательном порядке. Но это не так. 
Важно, подлежал ли работающий в данный период государственному 
социальному страхованию. Никакие иные выплаты для исчисления трудо-
вого стажа при назначении пенсии не имеют значения.

Згодна з афіцыйным паведамлен-
нем, скарыстацца крэдытам могуць 
грамадзяне, якія заключылі дагаворы 
куплі-продажу жылых памяшканняў, 
пабудаваных па дзяржаўнай замове ў 
адпаведнасці з указам ад 8 мая 2013 
года №215 «Аб некаторых мерах па 
ўдасканаленні будаўніцтва (узвядзен-
ня, рэканструкцыі) жылых 
памяшканняў».

Крэдыты выдаюцца на тэрмін да 
15 гадоў з выплатай 37,5% гадавых 
за фактычны час карыстання крэды-
там.

Максімальная сума крэдыту — да 
75% кошту набыцця жылога памяшкан-
ня. Для шматдзетных сем’яў, якія 
маюць трох і больш непаўналетніх дзя-
цей, сума крэдыту можа скласці да 
95% ад кошту жылля.
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мНеНИе ДословНо

З НатУрЫ

таК ДУмаЮ!

На лузе і ў 
полі ўсё на 
кантролі

Па даручэнні прэм’ер-міністра 
Міхаіла Мясніковіча ход уборкі 
траў у Беларусі кантралююць 
рабочыя групы, у склад якіх 
уваходзяць віцэ-прэм’еры і 
міністры.
Кішэў увесь лясны народ,
Паўсюль кіпела праца,
Бо летні дзень — 
Ён корміць год,
І трэба паўвіхацца,
Каб у суровы час зімы,
Калі нахлыне холад,
Нарыхтаваныя кармы
Маглі спатоліць голад.
Мядзведзь (ён над звярамі 
пан)
У сонечнае ранне
Ваўка паклікаў «на дыван»
І даў яму заданне:
— Чакаецца праз тыдзень 
золь,
Пальецца дождж, крый божа,
Дык  ты павінны ўзяць кан-
троль
Над нарыхтоўкай збожжа.
Не дрэмле Мышка на жніве,
І поспехаў нямала,
Ды «стукай ёй па галаве»,
Каб тэмпаў не зніжала.
Не прагучала для Ваўка
Заданне нечакана,
Бо ён жа «правая рука»
Таго Мядзведзя-пана.
І трэба ў рот яму глядзець,
І трэба біць паклоны,
Бо можа ў карак даць 
Мядзведзь,
Калі настрой шалёны.
Аднак здаўна вядома ўсім,
Што Воўк па мясу «профі»,
А ў збожжы ён прафан зусім —
То не ягоны профіль.
Таму і загадаў Лісе,
І прыгразіў адкрыта:
Яна адказнасць панясе,
Калі не будзе жыта.
Дык і парупіцца няхай,
Трымае на кантролі,
Як сёння ў бітве за ўраджай
Шчыруе Мышка ў полі.
Ды вось бяда: яна, Ліса,
Як «дама са сталіцы»,
Не мае цягі да аўса,
Ячменю ды пшаніцы.
Лісіца ў курах добры спец.
Дый не паслабіць хваткі,
Як толькі вылезуць з яец
Няўклюды-кураняткі.
Але ж пшаніца ды ячмень —
Не куры і не яйцы.
Таму Лісіца ў той жа дзень
Пазвала ў офіс Зайца.
Не падвядзе ён, балазе
Свайму не здрадзіць густу,
Бо моркву на градзе грызе
І хрумстае капусту.
На ўскрайку поля ён жыве
І разбярэцца лёгка,
Ці на ўсю моцу на жніве
Працуе Мыш-палёўка.
Заданне Зайцу ад Лісы:
— Маю ты зоймеш нішу:
У вокі два, хоць і касы,
Сачыцьмеш ты за Мышшу.
Кантралявацьмеш, дык яна,
Як кажуць, горы зверне
І будзе з ранку да цямна
Цягаць у норку зерне.
І Заяц з гэтае пары,
Як і наглядчык кожны,
Хадзіў за Мышкай ад нары
Да свежай, вострай пожні.
З сабою ён насіў дубец
На выпадак усякі:
Як сачкавацьме Мыш, капец
Тады для небаракі.
(Па праўдзе, і без Зайца Мыш,
Калі пайшло на гэта,
Пшаніцы-жыта плана звыш
Назносіла б за лета).
Мінуў спрыяльны летні час
(А ён, на жаль, кароткі),
І пра харчовы ўвесь запас
Далі Мядзведзю зводкі.
«Мы столькі, — разважаў 
Мядзведзь, —
Не мелі збожжа зроду.
Павінны кантралёры мець
За гэта ўзнагароду».
А Мышцы ёсць падзяка? Шыш!
Ці ж знесла б зерня ўволю,
Калі б не адчувала Мыш 
Належнага кантролю?

* * *
Калісьці ў полі за канём
(У косі скура й косці)
Хадзіў араты з бізуном
І мог агрэць ад злосці,
Калі ў каня імпэт пагас,
Цягнуць не хоча плуга.
Ну а цяпер за кожным з нас 
Міністры ходзяць з пугай.

КалоНКа  
алеся НяЎвеся

Евразийский экономический 
союз — всего лишь картонная 
декорация, призванная скрыть 
беспомощность его инициато-
ров перед лицом действитель-
но серьезных вызовов совре-
менности. Более десятилетия 
все эти стареющие ретрограды 
жили за счет энергетических 
сверхдоходов — Путин и 
Назарбаев опустошали недра 
своих стран, Лукашенко доил 
Россию. В результате они не 
просто пропустили момент, 
когда нужно было проводить настоящие реформы, — они еще и 
сформировали общества нахлебников, каленым железом выжи-
гая в своих странах все живое и инициативное.

Виталий ПОРТНИКОВ, публицист.

Кот В мешКе,
или Что подписали в Астане?

29 мая 2014 года в столице 
Казахстана Астане состоялось под-
писание Договора о Евразийском 
экономическом союзе (ЕврАзЭС). В 
главной государственной газете 
«Советская Белоруссия» это событие 
названо «исторической датой», а сам 
факт подписания документа — «эпо-
хальным» (см.: №100, 30 мая 2014 
года).

Комментарий к этому событию в 

газете «Народная Воля» был опублико-
ван под названием «Куды і навошта?» 
(см.: №41, 30 мая 2014 г.). И это вполне 
оправданно, поскольку текст проекта 
договора держался в тайне от обще-
ственности.

Так о чем договорились главы 
трех «союзных» государств в 
Астане?  Не приведет ли этот дого-
вор к сдаче суверенитета? Ответов 
на поставленные вопросы пока нет. 

Между тем финансовая и нефтега-
зовая зависимость Беларуси от 
России возрастает. Неслучайно на 
брифинге по случаю подписания 
Договора было заявлено о будущем 
политическом, военном и гума-
нитарном единстве государств — 
членов ЕврАзЭС.

Впереди (до 01.01.2015 г.) — время 
для осознания »исторической даты». К 
каким последствиям приведет 

Беларусь подписание Договора? 
Насколько он отвечает интересам 
белорусского народа? И насколько 
нормы договора соответствуют поло-
жениям Конституции Республики 
Беларусь? 

Об этом мы узнаем, ознакомив-
шись с текстом этого документа.

Михаил ПАСТУХОВ,
сторонник сохранения сувере-

нитета Республики Беларусь.

И перемены могут быть 
бескровными, и «стабильность» 

может быть кровавой

вЗгляД

Встречаясь с молодежью, 
Александр Лукашенко призвал заду-
маться над уроками истории и не тре-
бовать радикальной ломки и немед-
ленных перемен. «Они несли с собой 
только одно — смятение в умах, беды и 
разруху и никогда, подчеркиваю — 
никогда, не обходились без крови», — 
заявил правитель.

Да, власть ищет аргументы, чтобы 
оправдать свой курс на вечную «ста-
бильность» без всяких изменений. Но 
именно такой курс и может привести к 
потрясениям, которых власть старает-
ся избежать на словах. Ведь перемен 
не удавалось избежать никому, разве 
что оттянуть, а вот потрясений и крови 
избежать удавалось многим.

Перемены сопровождаются потря-
сениями тогда, когда они сильно запаз-
дывают.

Перемены сопровождаются кро-
вью, когда власть пытается силой вос-
препятствовать переменам.

Если же перемены проводятся сво-
евременно, а власть им не препятствует 
и даже способствует, то они обычно про-
исходят бескровно и даже без особых 
потрясений. Вот и Восточная Европа, к 
примеру, провела перемены без крови. 
Исключением стала только Румыния и 
именно потому, что власть попыталась 
воспрепятствовать переменам силой. 
Но и там крови пролилось относительно 
немного.

Даже Китай провел перемены 
почти без крови и без особых потрясе-
ний, в чем большая заслуга власти, 
которая эти перемены и поддержала. 
Конечно, много чего происходило в 
Китае за более чем два десятилетия 
реформ. Случались в Китае и стихий-

ные народные бунты, даже с жертва-
ми. Но, как правило, их порождала 
коррупция и «беспредел» местных 
«вертикальщиков», а не политика пере-
мен и связанный с ней рост благосо-
стояния китайцев.

Сегодняшние китайские власти 
планируют новые грандиозные пере-
мены. Планируют, а не ждут, как наша 
власть, пока «жареный петух клюнет» 
в «пятую точку». Высокопоставленный 
чиновник Китая пообещал «беспре-
цедентные» экономические и соци-
альные реформы на пленуме 
Коммунистической партии, сообщи-
ли государственные СМИ. Как заявил 
Юй Чжэншэн, один из семи членов 
элитного Постоянного комитета 
Политбюро ЦК КПК, закрытое засе-
дание «будет главным образом 
посвящено обсуждению глубоких и 
всеобъемлющих реформ». «В этот 
раз реформы будут масштабными, 
мощными и беспрецедентными», — 

передало новостное агентство 
Синьхуа слова Юя. «Они неизбежно 
вызовут глубокую трансформацию в 
экономике, обществе и других сфе-
рах», — сообщает Reuters.

Кстати, когда перемены перезре-
ли, но блокируются властью, весьма 
кровавым бывает и обеспечение «ста-
бильности». Так, в Северной Корее 
сотни тысяч человек сидят в местном 
«ГУЛАГе», и речь там идет именно о 
«смутьянах» и диссидентах, а не об 
уголовниках, последние сидят в других 
местах. Плюс казни, в том числе и 
публичные, «врагов народа», так что 
крови льется много. Вот только пару 
примеров из последних.

Северокорейская комедийная 
актриса Ли Чхун Хон отправлена на 
угольную шахту за шутку в адрес режи-
ма. Артистка выступала перед наро-
дом на одном из местных сельскохо-
зяйственных предприятий и решила 
прокомментировать ситуацию в стра-

не. Концерт был сразу прерван, а нару-
шительницу немедленно выслали на 
шахту. Газета отмечает, что Ли Чхун Хон 
даже не успела попрощаться с род-
ственниками.

Певица Хен Сон Воль была приго-
ворена к высшей мере наказания по 
обвинению в порнографии и публично 
расстреляна. Вместе с ней была каз-
нена группа других музыкантов.

Северокорейские вожди объяс-
няют суровые меры необходимостью 
поддержания в стране «стабильно-
сти». Превращение страны в кладби-
ще — это что, тоже «стабильность»?

Выходит, и перемены могут быть 
бескровными, и «стабильность» может 
быть кровавой, тут почти все зависит от 
политики властей и их отношения к 
переменам. Другое дело, что уровень 
наших, белорусских, властей таков, что 
перемены они, вероятно, и не в состоя-
нии провести. Но это уже другая песня.

Юрий ПШЕННИК.

Што злучае людзей…

Такое  
не забудзеш
Прыгарадны цягнік Ліда—

Маладзечна з хвіліны на хвіліну павінен 
быў адправіцца, як у наш вагон зайшлі 
два старыя дзядкі — абодва невысо-
кага росту, худзенькія, усё роўна як 
браты. Да пінжакоў прышпілены ордэ-
ны і медалі за баявыя заслугі. Відаць, 
на свята ў горад прыязджалі, бо аку-
рат быў Дзень Перамогі. Ветэраны, 
напэўна, прынялі ўжо свае франтавыя 
сто грамаў і былі надзвычай вясёлыя і 
гаманкія.

— Са святам вас усіх! — прывіталі 
яны пасажыраў. — Каб больш ніколі 
не было вайны, няхай яна спрахне і 
тыя, хто яе прыдумае.

— І вас таксама са святам! — 
загаманілі наперабой людзі ў вагоне.

Пажылая жанчына, што сядзела 
насупраць мяне, моўчкі глядзела ў 
акно, і з вачэй яе пакаціліся слёзы. 
Яна дастала з цэлафанавага пакета 
насоўку, выцерла слёзы, але хусцінку 
назад не паклала, бо слёзы ўсё 
каціліся і каціліся.

— Разварушылі ваш боль? — ціха 
спытала я.

— І не кажыце... Боль, ды яшчэ які! 
Мой бацька таксама ваяваў, прыйшоў 
з фронту паранены. Ад ран неўзабаве 
і памёр, я нават мала яго памятаю. А 
крыху пазней ад непасільнай калгас-
най работы пайшла на той свет і мама. 
Я засталася круглай сіратой. Хацелі 
забраць у дзіцячы дом, але цётка, 
маміна родная сястра, не аддала. 
Удачарыла мяне, але не са спагады да 
горкага сірочага лёсу, а нібыта за 
парабчанку ўзяла. У яе было трое 
малых дзяцей, і вельмі патрэбна была 
нянька і памочніца па гаспадарцы. Я 
адхадзіла сем класаў вясковай школы, 
і на гэтым уся вучоба скончылася. 
Пайшла працаваць у калгас.

Жанчына, схіліўшы галаву, 
памаўчала, потым перавяла позірк 
на мяне.

— Разумееце, не гэта мне 
смыліць на душы цяпер, не аб гэтым 
плачу... Свёкра свайго ўспомніла, 
пухам яму зямля, таксама 
франтавіка. Светлай душы быў чала-
век і дабрыні незвычайнай. Ды аб 
усім па парадку. Дзеўкай я была 
нябрыдкай, і працавітай, і 
гаспадарлівай, але замуж ніхто 
браць не спяшаўся, бо сірата, як 
кажуць, ні кала ні двара. І вось адной-
чы вярнуўся з арміі сын гэтага 
слаўнага чалавека. Віталь, так звалі 
хлопца, пачаў да мяне заляцацца. А 
яго маці Адэля, як даведалася пра 
гэта, адразу падняла лямант:

— Што табе, дзевак няма?! — 
крычала. — Вунь, і настаўніцы 
незамужнія ёсць, і ў калгаснай кан-
торы сядзяць дзеўкі «вучоныя», а ён 
да нейкай жабрачкі прычапіўся. У яе 
ж нічога няма, па некалькі гадоў адну 
сукенку носіць, да той пары цягае, 
пакуль з плячэй не зваліцца.

— Не табе з ёй жыць, а яму, — 
пярэчыў свёкар Андрэй. — Калі 
каханне ў іх, то няхай жэняцца, не 
заступай дарогу!

Мы з Віталем і праўда ажаніліся, 
хоць ён і малодшы быў за мяне. Але 
жыць са свякроўкай пад дахам я не 
магла: да гэтага за ўсё-ўсякае грыз-
ла цётка, а тут, што называецца, 
трапіла з агню ды ў полымя. Не так 
зварыла, не так памыла, не там 
паставіла — папрокі сыпаліся на маю 
няшчасную галаву, як каменне. З 

дапамогай майго дарагога свёкра 
мы пабудавалі сабе хату, у якую 
неўзабаве я прынесла з радзільнага 
дома маленькага сыночка.

...Каціліся гады, як коціцца вада 
ў рэчцы. Наш сынок вырас, 
вывучыўся на бухгалтара і працаваў 
у суседнім раёне. Мы з Віталем 
пастарэлі, а што ўжо казаць пра свё-
кра. Але сілы яшчэ не пакінулі, і тата, 
так я называла яго з першага і да 
апошняга дня, кожны год браў соткі, 
сам карміў курэй і парасят, бо 
свякроў ужо зусім не магла 
ўпраўляцца па гаспадарцы. Ад 
нашай з мужам дапамогі тата 
адмаўляўся, спасылаючыся на тое, 
што нам і сваіх клопатаў хапае.

Аднойчы восенню, калі надышла 
пара капаць бульбу, мой Віталь 
пайшоў у калгасную кантору, каб 
бацьку, як ветэрану вайны, выдзелілі 
капалку. Няхай і за плату, але каб 
выдзелілі. У калгас якраз прыйшоў 
новы старшыня і наводзіў тут свае 
парадкі. Ранейшы, не скажу, заўсёды 
выдзяляў, а гэтага людзі ўвогуле ні 
за што не хвалілі. Капалку паабяцалі, 
але ў вызначаны дзень не далі. Мой 
сын з жонкай, што прыехалі на дапа-
могу, і мы з Віталем вымушаны былі 
капаць бульбу дзябкамі.

Назаўтра раніцай муж зноў 
пайшоў у кантору з той жа просьбай, 
але на гэты раз яму ўжо нават не 
абяцалі:

— У калгасе яшчэ не ўся бульба 
выкапана! — адрэзаў старшыня, як 
толькі муж пераступіў парог яго 
кабінета. — Пакуль усю не ўбяром, на 
капалку нават і не спадзявайцеся!

— То бацька ж ветэран вайны...
— Ну дык і што? — раўнадушна 

прамовіў старшыня.
Больш мы па тую капалку не 

хадзілі, а нанялі прыватніка: чалавек 
з суседняй вёскі меў свой трактар і 
капалку і за пэўную плату ўбіраў 
людзям соткі.

Свёкар, вядома, збіраць бульбу 
ды цягаць кашы ўжо не мог, але на 
поле прыйшоў, хоць мы і не 
дазвалялі.

— А чаму ж капалка не калгас-
ная? — спытаў.

— А таму, што не заслужыў ты, 
бацька, такой ласкі! — не падумаўшы, 
адрэзаў муж. — Ваяваў, кажаш, ордэн 
маеш, медалі... А яны на Дзень 
Перамогі паштовачку табе ў скрынку 
кінуць — і ўвесь клопат аб ветэранах.

Я тады першы раз убачыла, як 
мой свёкар плакаў. Сварылася на 
мужа за такія жорсткія словы, хоць 
яны, што і казаць, былі справядлівыя.

З таго дня наш тата пачаў хва-
рэць, сілы проста ўвачавідкі пакідалі 
яго. Відаць, ён страціў усякую 
цікавасць да жыцця, расчараваўся 
ва ўсім. Акурат перад Новым годам 
ціха сканаў у сне, так што і бульбачкі 
той спажыць не давялося...

Калі хавалі нашага любага тату, 
то ні ад калгаса, дзе ён адпрацаваў 
усё жыццё, ні ад сельсавета ніхто 
нават спачування не выказаў, кветак 
ці вяночка не прынёс...

Такое не забудзеш да скону 
дзён, і таму ў святы Дзень Перамогі 
я не магу стрымаць слёз, — закон-
чыла свой аповед мая 
спадарожніца.

Леанарда ЮРГІЛЕВІЧ.
Дзятлаўскі раён.

бЫло

Нядаўна ў сваім пасланні народу 
і парламенту А.Р.Лукашэнка нарэшце 
прызнаўся: «Калі мы развучымся 
гаварыць на беларускай мове, мы 
перастанем быць нацыяй». Залатыя 
былі б словы, калі б грамадства пачу-
ла іх ад кіраўніка дзяржавы 20 гадоў 
таму. А тады… беларусам быў прапа-
наваны сумнавядомы майскі рэфе-
рэндум 1995 года. Ён і даў яшчэ 
большае паскарэнне і паглыбленне 
разбуральным працэсам, што 
прывялі амаль да поўнага выгнання з 
усіх сфер роднай мовы тытульнай 
нацыі ў Рэспубліцы Беларусь.

Калі сказанае зараз вышэйшым 
кіраўніком дзяржавы аб лёсавызна-
чальнай ролі мовы ў жыцці і смерці 
нацыі дасць ход  дзяржаўнаму клопа-
ту аб адраджэнні жывога скарбу 
вякоў, без якога няма ў беларусаў 
будучыні, то, упэўнены, шырокае 
грамадства дзейсна падтрымае 
гэтыя даўно наспелыя-пераспелыя 
меры, дапаможа абудзіць да дзеяння 
творчыя сілы, вылечыць ад 
абыякавасці да лёсу сваёй Радзімы. 
Як не згадаць з такой прычыны 
словы, прамоўленыя калісьці нашай 
палымянай рэвалюцыянеркай-
паэтэсай Цёткай: «…Што злучае 

людзей у суцэльны народ — гэта 
родная мова. Яна, быццам цэмент, 
звязвае людзей. Яна дае ім найлеп-
шы спосаб разумець адзін аднаго, 
адной думкай жыць, адной долі 
шукаць. Хто адрокся мовы бацькоў 
сваіх, хто ўздзеў чужую апратку — той 
адышоў ад народу далёка-далёка… 
Мейце сілу і адвагу дзяржацца род-
нага слова. Мейце смеласць усюды 
голасна казаць па-свойму».

Штосьці такое я хацеў выказаць і 
ў сваіх вершах, якія прапаную чыта-
чам «Народнай Волі».

Мікола ЧАРНЯЎСКІ,  
лаўрэат Літаратурнай прэміі імя 

Янкі Маўра.

Мікола ЧАРНЯЎСКІ
Слова роднае —
Крок ад парога.
Слова роднае —
Вечнасці след.
Слова роднае
Змалку — ад Бога
І ад зямлі,
Што радзіла на свет.

Дык чаму ж
Пасвім Слова на пожні
І здзіўляем,

Бязродныя,
Свет:
Што ад Бога —
Губляем бязбожна,
Што ад роднай зямлі —
Пустацвет?

Ёсць жа ў нас
Неабсяжная ніва —
Слынных сейбітаў
Клопат і плён:
Ты паслухай,
Прыгледзься рупліва,
Ты адбі гэтай ніве
Паклон —
І адчуеш,
Як выраслі крылы.
І аблашчаны сонцам
Ты стаў,
З дабрынёй
Сваю мудрасць і сілу
Кожны сейбіт
Табе перадаў.

Слова роднае,
Добра з табою
Жыць у згодзе,
Світанні вітаць…
Хіба ж можна
Багацце такое,
Як той колас,

Нядбайна стаптаць?!
Разлівайся ад сэрца да сэрца,
Рассявай нашых думак святло!..
Не дамо табе, Слова, памерці,
Ты ж нам роднае
Змалку было!

«Шануйце ж мову, 
каб не ўмёрлі!..»
Я продкаў чую запавет.
Адным ты, мова, —
Хрып у горле,
А мне —
Як спеў,
Як родны свет.

Тваю крынічную бруістасць
У кожным гуку чую я.
Нясу ў душы тваю празрыстасць,
Бо ты заўжды —
Мая, мая!

Ці станеш ты, як хлеб, усіхняй?
Я ж не схлушу, сказаць хачу:
Заціхнеш ты —
І я заціхну,
А ты ўзляціш —
І я ўзлячу!

Пашкадаваў зайцоў і… трапіў у лапы мядзведзя
13 кастрычніка 1957 года ў 

Радашковіцкай раённай газеце «Сцяг 
Ільіча» Маладзечанскай вобласці я 
апублікаваў сваю байку «Мядзведзь і 
зайцы». У ёй гаворка ішла пра тое, як 
зайцы вырашылі збудаваць сабе 
дыхтоўны шматкватэрны дом, каб зімою 
спаць у цяпле. Задумалі — зрабілі! Яшчэ 
задоўга да зімы дом быў гатовы, ды 
зайцы ў яго не трапілі, бо мядзведзь 
сваёй уладай распарадзіўся па-свойму: 
першы паверх аддаў сваёй куме лісе, 
другі — узяў сабе, а трэці — родзічам…

Гэтага не маглі сцярпець кіраўнікі 
раёна: здарылася так, што байка выпад-

кова трапіла на старонкі газеты якраз у 
той час, калі толькі што ў райцэнтры 
засялілі пабудаваны першы 
васьмікватэрны цагляны дом і жадаючых 
пасяліцца ў ім было шмат, як, дарэчы, і 
скаргаў людзей на тое, што іх абышлі 
пры размеркаванні кватэр у тым доме, 
якія аддалі тым, хто быў бліжэй да 
начальства. І трымаючыя ўладу як у 
люстэрку ўбачылі сябе ў гэтай байцы. 
Асабліва абурылі іх заключныя радкі:

Не будзем мы граху таіць:
Мядзведзі ёсць такія ў нас,
Але ужо прыйшоў той час,
Каб лапы ім пакараціць.

І яны вырашылі правучыць мяне, 
аўтара байкі, а заадно зняць стружку і з 
рэдактара Мікалая Лявонава, каб у 
далейшым ён не дазваляў сабе нічога 
такога.

У той жа дзень, калі выйшла газета, 
мяне і адказных асоб рэдакцыі — 
рэдактара, ягонага намесніка Мікалая 
Прашковіча, адказнага сакратара 
Адама Мальдзіса, а таксама загадчыкаў 
аддзелаў рэдакцыі паклікалі «на дыван» 
да першага сакратара райкама партыі 
Мігдалёва і паўдня пратрымалі ў яго-
ным кабінеце, здзекліва прамываючы 
нам мазгі. Асабліва раз’юшана 

накінуўся на мяне старшыня райвыкан-
кама Лявон Волкаў, які, дарэчы, у 
мінулую вайну служыў у ваеннай кон-
трразведцы СМЕРШ і яшчэ не 
пазбавіўся чэкісцкіх звычак. «Каму ты 
збіраешся караціць лапы?.. Ты б з усімі 
намі расправіўся, каб мог!!!» — крычаў 
ён мне.

Прысуд мне, тады яшчэ беспар-
тыйнаму, быў жорсткі: звольніць з 
пасады літсупрацоўніка.

Але, на маё шчасце, на наступны 
дзень у раён завітаў у камандзіроўку 
супрацоўнік Маладзечанскай абласной 
газеты Аляксандр Харкевіч, які па папя-

рэдняй дамоўленасці павінен быў 
наведацца з Мігдалёвым у некаторыя 
гаспадаркі раёна. Але перш-наперш 
Харкевіч зайшоў у рэдакцыю да свайго 
сябра па Белдзяржуніверсітэце Адама 
Мальдзіса. Даведаўшыся ад яго, што 
здарылася са мной, Аляксандр 
вызваўся выручыць мяне.

Дамовіліся так: ён першым зойдзе 
да Мігдалёва, а ўслед за ім праз хвіліну-
другую зайду і я. Так і зрабілі.

Як толькі я пераступіў парог 
кабінета, Харкевіч пайшоў мне насу-
страч і, быццам бы не бачыўся са мной 
сёння, цёпла павітаўся, нібы з лепшым 

сябрам, і запытаўся: «Як твае справы, 
Міхале, поспехі на журналісцкай ніве?» 
А я ў адказ: «Ды вось незнарок 
надрукаваў у газеце…»

Мігдалёў не даў мне дагаварыць. 
«Не хвалюйся… Ідзі, працуй, ды ніколі 
больш не пішы пасквілі на кіраўнікоў 
савецкай улады…» – сказаў ён.

Даўно гэта было. А я не забыўся 
пра ўседазволенасць і здзекі партыйна-
савецкіх наменклатуршчыкаў, якія, 
ахоўваючы гонар сваіх мундзіраў, маглі 
нізашто знішчыць любога нязручнага 
ім чалавека, пазбавіць яго кавалка 
хлеба.

…Неўзабаве Маладзечанскую 
вобласць ліквідавалі, і мой 
выратавальнік Аляксандр Харкевіч 
дзесьці згубіўся. Больш мы з ім не 
бачыліся. І ў перыядычным друку не 
трапляліся ягоныя, на мой погляд, 
добрыя вершы, якія ён друкаваў у 
Маладзечанскай абласной газеце. 
Шкада: спагадлівы, харошы ён быў 
чалавек.

А пры сустрэчах з Адамам 
Мальдзісам не-не ды і прыгадваем тую 
гісторыю.

Міхаіл ЖУКАЎ, ветэран працы.
г.Баранавічы.
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Человек на ветрах истории
Посольство Польши в Минске организовало просмотр фильма Анджея Вайды «Валенса. Человек 

надежды». Просмотр был приурочен к 25-летию первых демократических выборов в Польше.

           Семен БУКЧИН

ООО "Ирвинга Группа"  

УНП 191751509

Признаюсь, я шел на этот фильм с 
некоторой опаской. По названию было 
ясно, что это завершение триптиха, 
давно начатого знаменитыми фильма-
ми «Человек из мрамора» и «Человек 
из железа». В двух этих картинах, про-
низанных политическими реалиями, 
потрясшими Польшу в 70—80-е годы 
прошлого столетия, искусство торже-
ствовало над политикой. История про-
стого работяги Биркута, передовика 
социалистического производства, 
которым манипулирует власть и кото-
рый восстает против этих манипуля-
ций («Человек из мрамора»), перерос-
ла в историю его сына, ставшего одним 
из лидеров польской «Солидарности», 
выступившей инициатором революци-
онных перемен в стране, над которой 
нависла угроза советской интервен-
ции («Человек из железа»; картина, 
кстати, была снята по предложению 
рабочих гданьской верфи имени 
Ленина, где разворачивались основ-
ные события тех времен). И это была 
не политика, не идеология, это была 
жизнь души  и разума обычного чело-
века, не захотевшего быть всего лишь 
«винтиком», почувствовавшего свою 
способность быть ответственным за 
свою семью, за свой народ, за страну. 
И как не просто было этому человеку 
прийти к самому себе. 

В общем, это была новейшая исто-
рия Польши, волновавшая зрителя 
прежде всего художественным вопло-
щением. Как и в предыдущем триптихе 
Вайды, который составили фильмы 
«Поколение», «Канал», «Пепел и 
алмаз». Там была молодая Польша, 
потерпевшая поражение, хотя и само-
отверженно пытавшаяся выстоять. В 
новой  трилогии зритель видел Польшу, 
встающую с колен.

Но если в тех давних фильмах 
герои, ищущие себя, свое место в 
жизни (как не вспомнить здесь гремев-
шего в 1960-е годы легендарного акте-
ра Марека Цыбульского), были харак-
терными типами времени, не имевши-
ми реальной связи с конкретными лич-
ностями, то в новой картине Вайда 
решился на исключительный поступок 
— поставил имя реальной фигуры в ее 
название и снабдил его характеристи-
кой, продолжившей образы человека 
из мрамора и из железа. «Валенса. 
Человек надежды». Еще не приступили 
к съемкам, еще работал над сценари-
ем известный писатель Януш Гловацкий 
(автор пьесы «Антигона в Нью-Йорке»), 
а уже пошли разговоры о том, что 
Вайда хочет при жизни поставить 
Валенсе памятник.

Конечно, поступок Вайды был 
вызовом немалой части общественно-
го мнения. Слава Валенсы как вождя 
демократической Польши, как и исто-
рия перевернувшей страну 
«Солидарности», были позади. Мало 
того, они подверглись как разруши-
тельной аналитике со стороны некото-
рых историков, так и разоблачитель-
ным нападкам бывших соратников 

Леха Валенсы. Колоссальным ударом 
по его авторитету стала публикация 
документов, якобы свидетельствую-
щих о его сотрудничестве со Службой 
безопасности (SB). Ну и последующий 
провал Валенсы на президентском 
посту, разумеется, не содействовал 
укреплению этого авторитета. 
Несдержанный в речах, не заботив-
шийся о правилах политеса, поддавав-
шийся разнообразным влияниям, нео-
сторожный в самозащите, и — увы — 
не обладавший необходимым образо-
ванием, Валенса оказался уязвимым 
для политических противников, не 
прощавших ему ни одного неловкого 
слова и поступка.

Так что же, образ простого гдань-
ского электрика, ставшего более соро-
ка лет назад мировой сенсацией, не 
более чем миф, красивая демократи-
ческая легенда? Но это было то, что в 
известном смысле зовется «творимой 
легендой». С конца 1970-х годов  я 
видел, как реально создается эта 
легенда. Известный польский дисси-
дент, член знаменитого КОС-КОРа 
Анджей Дравич (будущий министр 
радио и телевидения в первом демо-
кратическом правительстве Польши, 
которое возглавлял Тадеуш 
Мазовецкий) в гданьском комитете 
независимого профсоюза «Солидар-
ность» познакомил меня с Лехом 
Валенсой. Ничего не было, кроме руко-
пожатия. Дравич подчеркнул, что я из 
Беларуси, и впору было ощутить себя 
неким посланцем. Потом был митинг у 
памятника рабочим судоверфи, высту-
пившим в 1970 году против произвола 

властей и тогда же погибшим. Когда во 
время богослужения все опустились 
на колени, я почувствовал себя частью 
этого народа и тоже встал на колени. И 
так же, как сотни поляков, внимал сло-
вам выступавшего на этом митинге 
Валенсы, хотя и не все в них понимал. 
Важной была причастность к этому 
народному единению, общему порыву 
к свободе.

Второй раз я встретился с 
Валенсой, когда в 1993 году приехал в 
Варшаву в составе международной 
группы журналистов. Он принял нас в 
Бельведерском дворце. Гданьский 
электрик стал президентом страны. 
Почти четверть века минула с той поры, 
как я увидел его в первый раз. Я знал о 
скандалах, разворачивавшихся тогда 
вокруг его фигуры, в том числе в связи 
с его, мягко говоря, неординарными 
высказываниями и решениями. Но 
искал черты того, давнего Валенсы 
времен начала «Солидарности». И 
скоро убедился, что он не очень-то 
переменился. Дотронувшись до 
нагрудного кармана, президент ска-
зал: «У меня здесь не авторучка, а 
отвертка, ну та, которой электрики 
проверяют контакты. До сих пор поль-
зуюсь. В контактах с людьми помога-
ет». Эта фраза мне вспомнилась, когда 
в фильме Вайды во время  беседы  со 
знаменитейшей итальянской журна-
листкой Орианой Фаллачи Валенса 
заявил: «У меня хороший нос. Когда 
толпа молчит, я знаю, что нужно ска-
зать, и говорю». И мне подумалось: все 
такой же крутой и самоуверенный.

Впрочем, всегда ли он был таким? 

Конечно, летом 1980 года, когда 
«Солидарность» уже гремела на весь 
мир и набирала обороты, уверенно идя 
к Августовским соглашениям с прави-
тельством, Валенса был, что называет-
ся, непререкаем. Но Вайда начинает 
свой рассказ с трагических событий 
декабря 1970 года, когда в забастов-
щиков гданьской верфи стреляла 
полиция и погибли десятки людей. 
Этот парень, у которого вот-вот дол-
жен родиться первый ребенок, еще 
толком не знает, что нужно делать, он 
только видит страшную несправедли-
вость, которой нужно что-то противо-
поставить. Ни о какой революции и 
речи нет. Заставить бы власть прислу-
шаться к народу, страдающему от 
высоких цен, от нехватки продуктов. 
«Безпека» уже положила глаз на моло-
дого активиста. И вот он в полицей-
ском комиссариате, где на него откро-
венно давят, угрожают, заставляют 
подписать какие-то бумаги. Он расте-
рян, вроде даже сломлен и хотя пыта-
ется огрызаться, но подписывает.

Пройдут долгие годы, и уже в демо-
кратической Польше начнут циркули-
ровать слухи о том, что Валенса рабо-
тал на Службу безопасности как тай-
ный агент под кличкой Болек. Историки 
С.Ценцкевич и П.Гонтарчик выпустят 
труд «СБ и Лех Валенса». Там будут 
документы — записи офицеров спец-
службы о встречах и разговорах с 
Валенсой и  бумаги, подписанные 
молодым напуганным рабочим в 1970 
году. Серьезные польские историки 
дали оценку этим материалам как сви-
детельствам втягивания рабочего 

активиста в свою сеть. Собственно, 
никаких прямых подтверждений о 
доносах Валенсы на товарищей, о 
получении им каких-то благ за свою 
агентурную деятельность не найдено. 
Я писал об этом в рецензии на работу 
С.Ценцкевича и Гонтарчика (см. мою 
книгу «Прощание со славянкой». Санкт-
Петербург, 2010). 

И Вайда не обошел этот сложный 
момент в жизни своего героя. Но глав-
ная задача у режиссера была другая: 
во времена общественного остракиз-
ма, которому подвергается Валенса, 
он приходит ему на помощь — возвра-
щает и ему самому, и, самое главное, 
польскому народу, обществу ту леген-
ду, без которой, как пишет в «Газете 
Выборчей» известный кинокритик 
Тадеуш Соболевский, «не может обой-
тись история ни одного народа». 
Наверное, когда-то сформируется и 
легенда о Зеноне Пазьняке. И, может 
быть, будет снят художественный 
фильм. И мы поймем, что было важ-
ным, а что наносным в нашей совре-
менной истории.

На переговорах с правительствен-
ной делегацией Валенса говорит: 
«Одно решение должно быть абсолют-
ным. Признание властью сильных и 
независимых профсоюзов. Мир труда 
должен быть противовесом и контро-
лем над миром политики». Он еще не 
употребляет таких слов, как «граждан-
ское общество». Но уже понимает, что 
рабочим не обойтись без поддержки 
демократической интеллигенции, и 
идет на сближение с ее представите-
лями. Духом первоначального — анти-
януковичского — Майдана повеяло от 
кадров, где они вместе — Валенса, 
рабочие верфи и профессора, журна-
листы, общественные деятели.

Мнения в польской критике разде-
лились. Одни считают фильм Вайды 
откровенным плакатом, хроникой дра-
матических событий новейшей польской 
истории (в фильме немало докумен-
тальных кадров), пишут, что он не дотя-
гивает до первых двух частей триптиха. 
Другие обвиняют режиссера в искаже-
нии исторической правды и возвеличи-
вании и приукрашивании образа 
Валенсы. Конечно, звучат и голоса, 
утверждающие, что фильм Вайды, воз-
вращающий Польше ее самый главный 
миф, обращен не столько в прошлое, 
сколько в будущее. И почти все пишу-
щие о фильме отмечают выдающийся 
успех актера Роберта Венцкевича в роли 
Валенсы — вполне земного и грешного 
человека, но в нужное время оказавше-
гося на месте, которое называется греб-
нем истории.

Пойдет ли этот фильм по экранам 
Беларуси? Вряд ли. «Лимит револю-
ций исчерпан», — любит повторять 
наш правитель. Поэтому, естественно, 
демонстрация «дурных примеров» 
нежелательна. Но штука в том, что 
Вайда показывает не взрыв, а эволю-
ционный ход истории, который никаки-
ми заклинаниями отменить нельзя.

КоротКо

Переговоры по иранской ядерной 
программе

США, Иран и Евросоюз проводят переговоры по иранской ядерной про-
грамме. Встрече предшествовали месяцы обсуждений, нацеленных на пре-
вращение ноябрьской сделки 2013 года в постоянное соглашение.

Следующая встреча «шестерки» международных посредников (России, 
Британии, Германии, Китая, США, Франции) и Ирана намечена на 16 июня. 
Крайний срок по заключению сделки наступает в июле.

«Южный поток» остановился
Болгария прекращает работу по прокладке газопровода из России 

«Южный поток». По заявлению руководства страны, работы по проекту  
возобновятся только в том случае, если Еврокомиссия даст добро.

На фоне напряженных отношений с Россией Еврокомиссия поставила 
вопрос о соответствии проекта европейскому законодательству. 
Трубопровод строится для доставки 63 миллиардов куб.метров газа в год в 
страны Южной и Восточной Европы в обход Украины.

Подсчет голосов с драками
В частично признанной Республике Косово на внеочередных парла-

ментских выборах побеждает правящая Демократическая партия Косово 
(ДПК), возглавляемая премьер-министром Хашимом Тачи.

Как сообщило косовское издание «Коха диторе», подсчет голосов про-
ходил на фоне уличных столкновений, драк и взаимных оскорблений между 
сторонниками двух основных конкурирующих партий — ДПК и 
Демократического союза Косово (ДСК). В частности, крупная драка произо-
шла перед Домом молодежи в Приштине. Также один из преждевременно 
празднующих победу сторонников ДПК, находясь за рулем автомобиля, 
сбил молодого человека в Приштине и скрылся с места происшествия.

Приезжают военные  
советники США

Вашингтон направит в Украину группу военных советников, они должны 
дать советы по реформированию армии, а также оценить перспективы практи-
ческого взаимодействия между вооруженными силами Украины и США.

С чем поедет президент Порошенко  
на восток страны?

Президент Украины Петр Порошенко заявил о необходимости 
прекращения огня на востоке страны уже на этой неделе.

УКраИНа

«Мы должны на этой неделе прекратить 
огонь, — сказал Порошенко на заседании 
комиссии по реализации мирного плана. 
— Каждый день, когда умирают люди, каж-
дый день, когда Украина платит такую высо-
кую цену, является неприемлемым».

По его словам, в первую очередь 
необходимо восстановить работу госу-
дарственной границы, чтобы гарантиро-
вать безопасность живущих на Донбассе 
граждан Украины, независимо от их 
политических взглядов.

Во встрече в Киеве принимали уча-
стие посол Украины в Германии Павел 
Климкин, спецпредставитель генераль-
ного секретаря ОБСЕ Хайди Тальявини 
и посол России в Украине Михаил 
Зурабов.

Порошенко заявил, что стороны 
должны работать над реализацией дого-
воренностей, которые были достигнуты в 
Нормандии во время встречи глав 
Украины, России, Германии и Франции.

Руководство самопровозглашенной 
«Донецкой народной республики» заяви-

ло, что продолжает мобилизацию. «Что 
хотел сказать своим заявлением о пре-
кращении военных действий Порошенко 
— спросите у него самого. А у нас про-
должается мобилизация и подготовка 
добровольцев к обороне Донецка», — 
сказал агентству «Интерфакс» так назы-
ваемый первый вице-премьер ДНР 
Андрей Пургин.

В своей инаугурационной речи в суб-
боту Петр Порошенко  пообещал  принести 
мир на всю территорию Украины, добавив 
при этом, что «готов говорить с мирными 
гражданами, а не с бандитами». 

Говоря о ситуации на юго-востоке 
страны, он заявил о готовности амнисти-
ровать всех, кто сдаст оружие, а также 
предоставить коридор для «российских 
наемников». «Пожалуйста, сложите ору-
жие, и я готов предоставить иммунитет 
от преследования всем, у кого нет крови 
на руках», — сказал Порошенко.

Обращаясь к жителям Донбасса, 
украинский президент перешел на рус-
ский и заявил о готовности объявить 

досрочные выборы на юго-востоке стра-
ны и гарантировать права русскоязычно-
го населения.

«С чем я как президент приеду на 
восток в самое ближайшее время? С 
миром, с проектом децентрализации 
власти, с гарантией свободного исполь-
зования русского языка, с уважительным 
отношением к специфике региона», — 
сказал Порошенко.

В пятницу у Порошенко состоялся  
короткий разговор с российским прези-
дентом Владимиром Путиным, когда оба 
они находились на торжествах, посвя-
щенных 70-летию высадки союзников в 
Нормандии. 

После этой встречи Путин сообщил, 
что он приветствует позицию нового 
украинского лидера в том, что нужно 
остановить кровопролитие в Украине. 
Российский лидер отметил, что настрой 
у избранного украинского президента «в 
целом правильный».

Подготовил к печати  
Сергей ИВАНОВ.

Я вярнуся ў Крым. Пасля вызвалення

Кто вы, фельдмаршал  
ас-Сиси?

ЗНаКомЬтесЬ

В день инаугурации президента 
Египта народ на каирской площади 
Тахрир праздновал победу на выборах 
генерала Абдель-Фаттаха ас-Сиси. В то 
же время его критики на Западе опаса-
ются, что «ежовые рукавицы» генерала и 
его армии могут в корне задушить все 
формы демократической оппозиции, как 
это уже случилось с исламистским дви-
жением «Братьев-мусульман». Так кто же 
вы, фельдмаршал ас Сиси?

Избранный президент Египта Абдель- 
Фаттах Саид Хусейн Халил ас-Сиси родил-
ся 19 ноября 1954 года в Каире в много-
детной религиозной семье.

В 1977 году окончил Египетскую 
военную Академию, в 1987 году получил 
дополнительное образование в 
Египетском командно-штабном училище. 
В 1992 году окончил курс в британском 
командно-штабном училище Joint 
Services Command and Staff College. В 
2006 году получил степень магистра в 
Армейском военном колледже в 
Пенсильвании (США).

Служил в мотострелковых войсках, 
дослужился до командира механизиро-
ванной дивизии пехоты.

Занимал должность начальника 
службы информационной безопасности 
в генеральном секретариате 
Министерства обороны Египта, служил 
военным атташе в Саудовской Аравии, 
занимал должность начальника штаба 
Северного военного округа Египта.

В 2008 году стал командующим 
Северным военным округом.

В феврале 2011 года был назначен 
главой военной разведки страны.

С 12 августа 2012 года ас-Сиси в 
звании генерала стал одновременно 
главнокомандующим Вооруженными 
силами, министром обороны и военной 
промышленности страны.

Абдель-Фаттах ас-Сиси приобрел 
огромную популярность в Египте после 

поддержки армией массовых протестных 
акций 30 июня 2013 года, направленных 
против президента-исламиста 
Мухаммеда Мурси. 3 июля 2013 года 
ас-Сиси стал одним из организаторов 
государственного переворота, в ходе 
которого Мурси был свергнут.

16 июля 2013 года занял пост перво-
го заместителя премьер-министра в пра-
вительстве временного исполняющего 
обязанности президента Египта Адли 
Мансура.

27 января 2014 года Абдель-Фаттаху 
было присвоено высшее военное звание 
фельдмаршала.

В конце марта 2014 года Абдель-
Фаттах ас-Сиси подал в отставку и офи-
циально объявил о том, что намерен 
выставить свою кандидатуру на прези-
дентских выборах.

26—28 мая 2014 года в Египте прош-
ли внеочередные президентские выбо-
ры, а 3 июня было официально объявле-
но, что Абдель-Фаттах ас-Сиси победил 
на выборах — за него проголосовали 
23,7 миллиона избирателей, что соста-
вило 96,3% от общего числа проголосо-
вавших.

Абдель-Фаттах женат, у него три сына 
и дочь.

Андрей СЕРГЕЕВ.

Группа из шести тысяч 
китайских туристов

Самая многочисленная в истории туристическая 
группа прибыла из Китая в Лос-Анджелес.

В группе шесть тысяч человек, для их перевозки потребовалось 70 
авиарейсов. Перед встречей туристов в одном из торговых центров рас-
стелили красную ковровую дорожку. Приезжих разделят на сотни 
небольших групп, у каждой из которых будет своя программа пребыва-
ния, например, шопинг или осмотр достопримечательностей.

Этот тур организовала торговая компания Perfect, которая полно-
стью его оплачивает. Она уже устраивала для своих сотрудников поезд-
ки в Канаду, Австралию, Таиланд, Малайзию и Гонконг.

По данным Департамента торговли США, в прошлом году страну 
посетили более 1,8 миллиона китайцев. Каждый турист из Китая 
оставил там в среднем около 10 тысяч долларов.

лЮбопЫтНо

Прафесар Норман Дэвіс:  
«Праз некалькі гадоў маладыя 
палякі будуць займаць у Англіі 
вяршыні кар’ернай лесвіцы»

У сУсеДЗяЎ

65-гадовы прафесар Лонданскага 
ўніверсітэта, член Брытанскай акадэміі 
Норман Дэвіс вядомы ва ўсім свеце 
сваімі кнігамі па гісторыі Цэнтральнай і 
Усходняй Еўропы і ці не ў першую чаргу 
па гісторыі Польшчы («Еўропа паміж 
Усходам і Захадам», «Гісторык 
разлічваецца з гісторыяй», «Габрэі ва 
Усходняй Польшчы і ў СССР», «Польшча: 
Божае ігрышча» і многія іншыя).

Днямі Норман Дэвіс прыехаў у Кракаў, 
каб выступіць з адкрытай лекцыяй у 
найвялікшай актавай зале старога будын-
ка «Калегіум Новум» Ягелонскага 
ўніверсітэта. Зала, нягледзячы на тое, 
што прафесар выступаў па-англійску, а 
пераклад не рабіўся,  была запоўнена 
выкладчыкамі, студэнтамі, магістрантамі, 
дактарантамі і проста неабыякавымі 
людзьмі, сярод якіх быў і аўтар гэтых 
радкоў. Пасля заканчэння лекцыі на тэму 
«Адносіны палякаў і брытанцаў: 1914—
2014 гг.» прафесар Дэвіс адказваў на 
пытанні. Адно з іх задаў прафесар 
Здзіслаў Мах, упаўнаважаны рэктара ў 
пытаннях міжнародных сувязяў: «Як 
звычайнымі брытанцамі ўспрымаюцца 
тыя палякі, асабліва маладыя, што на 
гэты момант жывуць і маюць працу ў 
Вялікабрытаніі?» Прыводжу адказ 
выбітнага гісторыка:

— Ведаеце, пасля далучэння 
Польшчы да Еўрапейскага Саюза, дзе-
сяць гадоў таму, у Англію прыехала вельмі 
шмат палякаў. Іх цяпер, паводле 
афіцыйных звестак, там каля мільёна, і 
польская мова стала другой паводле 
значнасці мовай у Каралеўстве! Напачатку 
маладыя людзі звычайна сваім месцам 
працы мелі якую-небудзь кухню пры пабе 
ці рэстаране. Пяць гадоў таму тыповы 

малады паляк сустракаў вас на рэцэпцыі 
ў гатэлі. Цяпер жа вялікая колькасць 
польскай моладзі працуе менеджарамі, 
іншымі кіраўнікамі розных узроўняў. 
Мяркую, што пройдзе зусім няшмат часу, 
і палякі будуць займаць у Вялікабрытаніі 
вяршыні кар’ернай лесвіцы. Калі ж я на 
пачатку 1960-х гадоў быў у Кракаве 
першы раз, дык тут было ўсяго некалькі 
чалавек, якія маглі свабодна гаварыць 
па-англійску і больш-менш глыбока 
разбіраліся ў жыцці на Захадзе.

Колькі разоў рознага кшталту СМІ 
даносілі беларусам словы Аляксандра 
Лукашэнкі і іншых тутэйшых высокіх 
чыноўнікаў «В Европе нас никто не 
ждет». Сапраўды, Аляксандра 
Рыгоравіча і шмат каго з яго атачэння 
(хоць і там, пэўна ж, ёсць выняткі з 
правіла) у Еўропе асабліва не чакаюць: 
трэба ведаць мовы, разумець элемен-
тарныя законы эканомікі (пра законы 
палітэсу, недапушчальнасці хамства ў 
элементарных зносінах я ўжо і не кажу), 
паважаць культуру свайго і іншых 
народаў. Але, здаецца, даўно наспеў 
час, каб нават тыя, хто лічыць сябе ў 
Беларусі пупом зямлі, перасталі гава-
рыць за ўсіх беларусаў, якія сваімі 
дасягненнямі здольныя і свет скарыць, і 
славу сваёй Айчыне прынесці — нават 
знаходзячыся далёка за яе межамі. Бо 
мне, якому ўжо больш за тры дзясяткі 
гадоў давялося прапрацаваць у якасці 
педагога з беларускай моладдзю, аніколі 
не здавалася, што яна нечым горшая, 
менш разумная і менш падрыхтаваная да 
сур’ёзнага жыцця, чым моладзь нашых 
найбліжэйшых заходніх суседзяў. 

Лявон БАРШЧЭЎСКІ.
Кракаў, Польшча.

Паўстагоддзя таму гэты невысокi хударлявы чалавек 
пачаў вайну за годнасць свайго народа. У Расii ён, лідар 
крымскіх татар, з’яўляецца жывой легендай. Польскае 
выданне «Rzeczpospolita» змясцiла  на сваiх старонках 
iнтэрв’ю з Мустафoй Джамiлевым, лаўрэатам польскай 
узнагароды «Салiдарнасцi».

Народжаны ў Крыме Мустафа Джамiлеў быў 
саарганiзатарам усiх дысiдэнцкiх iнiцыятыў у Савецкiм Саюзе 
i адным з самых блiзкiх сябраў лаўрэата Нобелеўскай прэмii 
мiру Андрэя Сахарава.

Калi яму было паўгода, увесь яго народ быў, па загадзе 
Сталiна, дэпартаваны з Крыма. Толькi пасля распаду 
Савецкага Саюза крымскія татары змаглi вярнуцца на радзiму. 
Барацьбе за гэта Джамiлеў прысвяцiў усё сваё жыццё.

Але  цяпер Джамiлеў зноў вымушаны змагацца. «Тактыка 
Расii пасля далучэння Крыма зводзiцца да выцяснення з 
паўвострава лiдараў нашай супольнасцi. Спачатку яны 
спрабавалi дамовіцца з намi, купiць нас, але гэта не ўдалося. 

Цяпер яны спрабуюць знайсцi калабарацыянiстаў: камусьцi 
прапаноўваюць дзяржпасаду, камусьцi абяцаюць дапамогу ў 
бiзнесе. Тым, хто супрацiўляецца, пагражаюць, не дазваляюць 
вярнуцца ў Крым або выдаляюць з яго», — кажа Джамiлеў.

Паводле яго слоў, цяпер крымскiя татары найбольш 
пакутуюць з-за адсутнасцi свабоды.

«Русiфiкацыя, прымус прыняць расiйскi пашпарт i 
адмовiцца ад украiнскага грамадзянства. I прамыя рэпрэсii: 
некалькi тысяч татар прыйшлi, каб сустрэць мяне 3 сакавiка 
на мяжы Крыма. Адразу з’явiлiся прадстаўнiкi ФСБ, пачалiся 
арышты, запалохваннi. Без вестак знiклi тры нашы 
суайчыннiкi. Гэта выклiкае страх у людзей, што ў любы час 
могуць прыйсцi i па цябе і ты таксама знiкнеш. У СССР мы 
ведалi, якiм чынам за нас возьмуцца, гэта значыць, у пер-
шую чаргу выклiкаюць у мiлiцыю, потым будзе пратакол, 
следства, суд, а пазней турма цi лагер. Цяпер ты можаш 
проста знiкнуць», — тлумачыць Мустафа Джамiлеў у размо-
ве з журналiстам выдання «Rzeczpospolita».



http://www.nv-online.infoл ю С Т э р к а
10 ЧэрВЕнЯ 2014 ã.

КомпетеНтНЫЙ собесеДНИКтаямНІЦЫ гІсторЫІ

Об авторе

Якую ролю 
адыграў 

Магілёў у лёсе 
езуітаў?

Памыў машыну ў рэчцы — 
заплаці штраф паўтара 

мільёна
З надыходам лета і асабліва гарачых дзянькоў, якія сіноптыкі прагназуюць 

ужо ў гэтыя выхадныя, многія з нас выпраўляюцца да бліжэйшай ракі або ў лес, 
што побач з лецішчам. Але ці ўсе ведаюць, што за некаторыя дзеянні ў зонах 
масавага адпачынку кантралюючыя органы могуць аштрафаваць? За што 
менавіта і на якую суму, мы вырашылі нагадаць.

Парушэнні Памер штрафу

Купанне ў забароненых месцах рэк, азёр ці 
іншых вадаёмаў

150—450 тысяч (ад 1 да 3 базавых 
велічынь)

Распальванне вогнішчаў у забароненых 
месцах

Папярэджанне або накладанне штрафу ў 
памеры да 1 млн 800 тысяч (да 12 базавых 
велічынь)

Забруджванне лесу адходамі або 
сцёкавымі водамі альбо іншым спосабам

Папярэджанне або накладанне штрафу ў 
памеры да 3 мільёнаў (да 20 базавых 
велічынь)

Пад’езд на аўтамабілі да вадаёма бліжэй 
30 метраў ад берагавой лініі, мыццё машы-
ны ля вадаёма

1,5 мільёна (да 10 базавых велічынь)

Распіццё алкагольных, слабаалкагольных 
напояў і піва ў зоне адпачынку

Да 1,2 мільёна (да 8 базавых велічынь), у 
выпадку паўторнага парушэння на праця-
гу года — ад 500 тысяч да 2 мільёнаў 250 
тысяч (ад 2 да 15 базавых велічынь)

Збор або нарыхтоўка грыбоў, іншых 
дзікарослых раслін або іх частак (пладоў, 
ягад, насення і інш.) на тэрыторыі, дзе 
такія нарыхтоўкі або збор забаронены, 
альбо іх нарыхтоўка або збор без дазволь-
нага дакумента, калі яго атрыманне аба-
вязкова

Папярэджанне або штраф да 3 мільёнаў 
(да 20 базавых велічынь)

Разбурэнне мурашнікаў, гнёздаў, нор або 
іншага жылля дзікіх жывёл, збор яек, 
лічынак і кукалак мурашак, яек птушак

Да  4,5 мільёна (да 30 базавых велічынь)

Травоискатели
На ботанику, да и на самих ботаников многие смотрят свысока. Уж больно несерьезной кажется эта 

наука. Не малыши из детского сада, не любопытные школьники, а взрослые люди, вооружившись 
блокнотом и нехитрыми экспедиционными приспособлениями, в рабочее время собирают лютики, ромашки, 
одуванчики и другие приглянувшиеся им растения. Сушат их и складывают в шкафы для хранения, где они, 

никем не востребованные, пылятся веками. Кому это нужно?

Емельянов Леонид Григорьевич — известный спе-
циалист в области физиологии водного обмена растений, 
доктор биологических наук. Родился в 1937 году в д.
Вортихово Касплянского (ныне Смоленского) района 
Смоленской области в семье учителя. В 1961 году окон-
чил агрономический факультет Белорусской сельскохо-
зяйственной академии (г.Горки Могилевской области), 
получил направление на работу в отдел льна Института 
земледелия. В 1963 г. поступил в аспирантуру при 
Институте экспериментальной ботаники и микробиоло-
гии под руководством профессора В.М.Терентьева. В 
1967 году Леонид Григорьевич защитил кандидатскую 
диссертацию на тему «Влияние переменной влажности 
торфяной почвы на водный режим и продуктивность рас-
тений овса». Ему была присвоена ученая степень канди-
дата биологических наук. В 1990 году Л.Г. Емельянов 

успешно защитил докторскую диссертацию на тему: 
«Физиологические основы регуляции водообмена расте-
ний при разной водообеспеченности», что определило 
его как одного из ведущих специалистов по водному 
режиму растений. Главным итогом выполненной работы 
стали предложенная им схема регуляции водного обмена 
в растениях и методика управления их водообеспеченно-
стью в различных экологических условиях. Леонид 
Григорьевич — автор двух монографий: «Влаго-
обеспечение растений на торфяной почве (физиологиче-
ские аспекты)» (1980 г.), «Водообмен и стресс-
устойчивость растений» (1992 г.). Автор ряда научно-
популярных книг, таких как «Растения и вода» (1977 г.), 
«Жажда у растений» (1999 г.), «Новеллы о насекомоядных 
растениях» (2002 г.), «Таинственный мир болот» (2005 г.), 
«Белокорое диво леса» (2007 г.).

Помню, как сосед, сотрудник тех-
нической лаборатории, узнав, что я 
«иду в ботаники», язвительно заметил:

— Какой же ты ерундой собира-
ешься заниматься! Бросай, пока не 
поздно, не мужская это работа. Да и на 
научную мало похожа.

Сам он в одном из минских вузов 
совершенствовал кухонные газовые 
плиты и считал, что вот у него уж точно 
настоящее исследование, нужное мас-
сам. Созидание на острие техническо-
го прогресса.

Разговор этот происходил в дале-
кие семидесятые годы ушедшего сто-
летия. Спорить с соседом я не стал — 
чисто обывательские рассуждения 
меня не интересовали. Досадно дру-
гое: они живы и поныне. Ботаник со 
стажем, академик Национальной ака-
демии наук Беларуси В.И.Парфенов 
сказал однажды с горечью: «Обижают 
нашего брата. Коллеги-ученые гово-
рят: вам легко, тычинки да пестики 
считаете. А вот нам, технарям и физи-
кам… И начинают перечислять свои 
трудности. И это представители науч-
ной элиты. Чего тогда хотеть от рядо-
вого люда?»

А каково было слушать ученому с 
мировым именем Н.И.Вавилову похо-
жие упреки Сталина на последней с 
ним встрече: «Ну что, гражданин 
Вавилов, так и будете заниматься цве-
точками, лепесточками, василечками и 
другими ботаническими финтифлюш-
ками? А кто будет заниматься увеличе-
нием урожайности сельскохозяйствен-
ных культур?.. Идите. Вы свободны».

Ответ ему не был нужен. Вождь был 
уверен, что чистая ботаника — это не 
наука, а нечто вроде развлечения за 
государственный счет. Как отголосок 
таких рассуждений можно порою услы-
шать от вполне авторитетных людей, 
что ботаника в наш век себя изжила. 
Все давно описано, подсчитано и про-
нумеровано. В маленькой Беларуси 
тем более. Естествоиспытатели исхо-
дили ее вдоль и поперек. Выходит, что 
даром хлеб едят охотники за травами?

Желая получить ответ из первых 
уст, я направился в лабораторию 
флоры и систематики растений одного 
из старейших наших институтов — экс-
периментальной ботаники имени 
В.Ф.Купревича Национальной акаде-
мии наук Беларуси. Лаборатория, 
можно сказать, базовая для белорус-
ской ботанической науки. Основателем 
ее был хорошо известный у нас и за 
рубежом ученый — академик 
М.П.Томин, автор ряда очень нужных 
естествоиспытателям определителей 
растений и редактор первого много-
томного описания флоры Беларуси. 
Теперь, вот уже почти полвека, коллек-
тив возглавляет его последователь — 
академик В.И.Парфенов. Наиболее 
острые вопросы естественно было 
адресовать ему, нынешнему руководи-
телю лаборатории.

— Виктор Иванович, насколько 
эффективен труд ботаников в наше 
время, когда растительный мир 
основательно изучен и кажется, что 
к 250 000 видам только высших рас-
тений уже вроде и нечего добавить?

— Добавляют, да еще сколько! По 
статистике, ежегодно на земном шаре 
открывается от 2000 до 2300 видов 
только цветковых растений. А ведь 
есть еще водоросли, лишайники, 
грибы… Исследователи по-прежнему 
не знают покоя. Укромных уголков на 
планете еще хватает. Бывает, что нахо-
дят даже неизвестные доселе уникаль-
ные деревья. Возьмите, например, 
метасеквойю, ближайшую родствен-
ницу легендарной секвойи американ-
ской, которую сравнительно недавно 
ученые обнаружили в труднодоступ-
ном районе Китая. Или гинкго двуло-
пастный, исторический реликт, жив-
ший тогда, когда на Земле еще броди-
ли динозавры. Чарльз Дарвин называл 
это древесное чудо «живой окамене-
лостью». Наука долгое время не подо-
зревала о его живом существовании в 
наши дни. Но вот нашли же и разводят 
даже в Европе. И подобных примеров 
предостаточно. О травах и говорить 
нечего, неизвестные ранее виды выяв-
ляют регулярно.

— Ну, а у нас удается хоть что-
нибудь новое открыть? Ведь 
Беларусь — не Китай и не Африка. 
Потаенных мест не так уж много. 
Если очень постараться, проникнуть 
можно практически в любую точку 
леса, луга или болота.

— Да, основные виды растений, 
произрастающих на территории стра-
ны, ботаникам известны. Они были 
описаны, в том числе и с нашей помо-
щью, в многотомном издании «Флора 
БССР». Но это вовсе не значит, что на 
этом надо ставить точку. Роль ботани-
ческой науки не ограничивается только 
поиском новых видов. Живая природа 
динамична по своей сути. Одни виды 
процветают, другие — угнетаются или 
даже вовсе вымирают. Надо изучать 
эти сдвиги и их причины и делать все, 
чтобы наша флора не оскудевала. 
Потеря любого вида в ней невосполни-
ма, ведь каждое растительное произ-
ведение — своего рода шедевр. 
Лишиться его — все равно, что утра-
тить картину Рембрандта или Рафаэля. 
Воспроизвести невозможно. Как и 
нельзя уже будет изучить и использо-
вать все полезные качества утраченно-
го вида, которые имели шанс быть 
открытыми в будущем. Что же касается 
новых видов… Выявляем и их. Как пра-
вило, это редкие растения, поэтому и 

найти их бывает непросто. Нашему 
сотруднику кандидату биологических 
наук Дмитрию Третьякову удалось, 
например, обнаружить в одной из экс-
педиций сразу два неизвестных досе-
ле вида — манжетку полесскую и 
ослинник припятский. Росли они на 
ограниченной территории, всего в 
одном-двух местах.

— В связи со сказанным, не 
могли бы вы кратко охарактеризо-
вать современное состояние бело-
русской флоры? Что в ней радует и 
что настораживает?

— Она довольно богатая по евро-
пейским меркам, и это не может не 
радовать любого из нас. В природной 
флоре Беларуси только высших сосу-
дистых растений более 1800 видов, в 
том числе свыше ста видов древесных. 
Кроме того, в ней 2000 с лишним видов 
водорослей, гораздо больше высших 
грибов, 400 видов мохообразных и 
около 600 видов лишайников. Среди 
перечисленного немало лекарствен-
ных, медоносных, декоративных рас-
тений, а также имеющих кормовое, 
техническое и пищевое значение. В 
общем, растительным разнообразием 
нас Всевышний не обидел. А ведь вся 
прелесть мира в нем!

— То есть в этом плане все бла-
гополучно и волноваться ученым не 
стоит?

— Еще как стоит! Современный 
растительный мир испытывает нема-
лые антропогенные нагрузки — от рас-
пашки земель, применения химических 
удобрений и ядов, мелиорации, добычи 
торфа, других полезных ископаемых, 
строительства дорог и т.д. А ведь неко-
торые виды, как, например, морошка, 
береза карликовая и другие, ограниче-
ны малыми ареалами распростране-
ния. Есть и такие, которые вообще уже 
находятся на грани полного исчезнове-
ния: чуть что не так в экологическом 
окружении — и пропали. Заповедники и 
заказники ведь придуманы не зря. 
Редкие растения не спасти иначе, как 
максимально оберегая места их есте-
ственного произрастания. Всякая 
хозяйственная деятельность здесь 
исключается. Даже лишнее хождение 
нежелательно. Правильно говорят в 
народе: один человек оставит след, 
десять — тропу, а сто — дорогу. А это 
уже серьезная угроза для некоторых 
видов. Мы должны быть на страже 
нашего растительного разнообразия и 
стараться не растерять этот драгоцен-
ный капитал, который важен как генети-
ческий фонд.

— А можно его приумножить 
иноземными видами?

— Конечно. И такая работа в стра-

не давно ведется. Количество интро-
дуцированных (завезенных извне) 
видов растений перевалило за тысячу. 
Но в этом деле требуется большая 
осторожность. Недопустимо, чтобы 
чужаки вытесняли более ценные мест-
ные растения. Например, сосну обык-
новенную, дающую прекрасную древе-
сину и составляющую основу нашего 
лесного благополучия. И уж совсем 
плохо, когда пришелец оказывается не 
только агрессивным, но еще и опасно 
ядовитым. Я имею в виду в данном 
случае борщевик Сосновского. 
Переселяли его в наши края с целью 
пополнения кормовой базы животных, 
а в итоге получили головную боль — от 
кавказского переселенца трудно 
теперь избавиться. Извините за 
невольный каламбур, но тут, что назы-
вается, переборщили.

Должен сказать, что на окраинных 
землях страны растения пересекают 
границу и без приглашения — с помо-
щью ветра, воды, животных и другими 
путями. На колесах же грузовиков и с 
птицами семена зеленых чужеземцев 
способны проникать и в глубину терри-
тории. Некоторые, как, например, мел-
колепестник канадский, приживаются 
в новой среде. Так что состав флоры 
— и отечественной, и любой другой — 
всегда будет нуждаться в коррекции.

— Кажется, вы уже обобщаете 
ее результаты?

— Да, мы имеем для этого полные 
основания и обязаны это сделать. С 
учетом необходимых уточнений уже 
выпущены из печати два тома по мохо-
образным, один — по сосудистым рас-
тениям и один — по грибам. 
Продолжается работа над остальны-
ми. Всего их будет более десяти. Это 
капитальный труд, результат много-
летних экспедиционных исследований 
нашей лаборатории, института и дру-
гих ботанических учреждений Беларуси 
и сопредельных государств. Он хоро-
шо иллюстрирован и доступен каждо-
му, кто интересуется зеленым покро-
вом нашей Родины.

— Какие еще ваши книги полез-
но знать любителям родной приро-
ды?

— Я бы выделил две: 
«Лекарственные растения и их приме-
нение», которая издавалась не еди-
ножды. Последний раз — миллионным 
(!) тиражом, так велик был спрос. Ну и, 
конечно, Красную книгу Республики 
Беларусь, в которой описаны редкие и 
находящиеся под угрозой исчезнове-
ния виды дикорастущих растений. Их 
желательно бы знать всем и беречь, 
как зеницу ока. Остальные работы 
больше рассчитаны на узкий круг спе-

циалистов. Они носят более фунда-
ментальный характер.

— Но от прикладных проблем вы 
ведь тоже не уходите?

— Ни в коем случае. Жизнь застав-
ляет ими заниматься. Недавно вот 
была создана база данных по 220 
видам хозяйственно-полезных расте-
ний природной флоры Беларуси — 
кормовых, пищевых, лекарственных, 
технических с их подробной характе-
ристикой. По-прежнему много внима-
ния уделяем заповедникам, 
Национальному парку, заказникам, 
другим природоохранным объектам. 
Часто возникает необходимость бота-
нического мониторинга каких-то спе-
циализированных зон и т.д. Нагрузки 
сотрудникам хватает и в этом плане. 
Зря хлеб они не едят.

— Вот мы и вернулись к началу 
нашего разговора. Когда читаешь 
материалы исследований Западной 
экспедиции по осушению болот, 
проводившихся в конце ХIХ века 
под руководством И.И.Жилинского 
(в экспедиции, как вы знаете, уча-
ствовали и ботаники, в том числе и 
такая знаменитость, как профессор 
Г.И.Танфильев), понимаешь, 
насколько тяжел был их труд. Там 
гибли люди. А каково теперешним 
ботаникам?

— Легкой работу их не назовешь и 
сейчас. Если говорить словами 
Владимира Высоцкого, землю мы тоже 
меряем только шагами. Да, многое 
изменилось в науке с тех пор, но 
наблюдение по-прежнему самый про-
стой и надежный путь к познанию при-
роды. И чтобы исследовать, к примеру, 
растительность болота, надо, как и 
прежде, лезть в эту коричневую топь. 
Выбора просто нет. Вымочишься, 
измажешься, злюки-комары с наслаж-
дением покусают и даже спасибо не 
скажут… Случалось, что кто-то и тонул 
и его приходилось спасать. Всякое 
бывало. Работал у меня талантливый 
парень — Федор Ненадович, с увлече-
нием изучал ресурсы лекарственных 
растений, диссертацию уже написал, 
да не успел защитить. Болезнь скоси-
ла. Может быть, в какой-то степени и 
экспедиции повлияли — болото ведь 
не курорт, да и гостиницы на нем нет, 
ночуешь где придется. Нередко под 
открытым небом.

— Тем не менее у вас пол-
лаборатории — женщины. Они что 
— тоже лазают по лесам и болот-
ным хлябям?

— Разумеется. И трудятся наравне 
с мужчинами. Женщинам, конечно, 
сложнее. Но они самостоятельно 
выбрали эту профессию и не жалеют 

об этом. Многие защитили кандидат-
ские диссертации. Двое — 
Н.В.Козловская и С.А.Дмитриева — 
стали докторами наук. Работают люди!

— Ну а вы-то, Виктор Иванович, 
никогда не усомнились в правиль-
ности своего выбора? Ведь само 
слово «ботаник» часто употребляет-
ся в нарицательном значении.

— И в мыслях даже не было. Я каж-
дый день узнаю что-то новое и инте-
ресное о своих зеленых любимцах. Это 
дорогого стоит. Не зря же некоторые 
выдающиеся писатели (Константин 
Паустовский, Федор Абрамов, 
Владимир Солоухин и др.) сожалели, 
что не стали в свое время ботаниками, 
хотя о природе и без этого писали пре-
красно. Во времена И.Гете ботанику 
считали «прелестнейшей из наук», а 
сам он в конце жизни поставил некото-
рые свои ботанические открытия выше 
собственной великой поэзии. Нет, я 
нисколечко не ошибся в профессии. 
Тем более что современная ботаника 
привязана не только к земле. Она смо-
трит и в космос.

— А любопытные эпизоды на 
исследовательском пути были?

— Как же без этого! Однажды едва 
не посадили в кутузку. Случай почти 
анекдотический. Произошел он на заре 
моей научной деятельности, в студен-
ческие годы.

А дело было так. Как будущего 
работника лесной сферы, послали 
меня в Пуховичский район заниматься 
лесоустройством. С утра до вечера с 
одним рабочим пропадали в окрестных 
лесах. Работа эта, кто с ней незнаком, 
со стороны кажется подозрительной: 
человек ходит туда-сюда, что-то явно 
выискивая, присматривается, присе-
дает, снова встает; глядит из-под руки, 
если солнечно, и т.д. И периодически 
записывает. Кто-то, видимо, нами 
заинтересовался и донес куда надо.

А была уже осень, и я дал в Минск 
предельно короткую (откуда у студента 
деньги на большее?) телеграмму тете: 
«Холодно, высылай подушку». Адресату 
понятно, но, возможно, местные пин-
кертоны увидели в ней нечто зашифро-
ванное. Короче, нас вскоре арестова-
ли. Приняли, видимо, за шпионов. И 
выпустили только по звонку из инсти-
тута (пришлось дать телефон декана-
та). Как потом они удивлялись: что это 
за работа у вас такая?!

— Ну и напоследок о гербарии. 
Не напрасно веками пылится, как 
считают некоторые?

— Не напрасно. Даже если какие-
то виды исчезнут в живой природе, они 
останутся существовать в научно обра-
ботанной сухой коллекции. Она важна 
для исследовательских и учебных 
целей. В мире насчитывается более 
500 крупных гербариев, в которых хра-
нится свыше 200 миллионов образцов 
различных растений. И число их посто-
янно увеличивается. В нашем герба-
рии, кстати, собрано более 300 тысяч 
видов. В 2002 году ему придан статус 
национального гербария Республики 
Беларусь.

— Что вас больше всего беспо-
коит как ботаника?

— Все время возрастающий пресс 
на природу, когда нарушаются ее мно-
гообразные живые связи. Тот сложный 
мир, который ученые не успели еще 
досконально изучить. Если мы позво-
лим слишком быстро и дальше ему 
разрушаться, исчезать видам — про-
падем и сами. Со временем, конечно. У 
человека нет иного выхода, как нала-
дить взаимоприемлемые отношения с 
природой, которые должны быть таки-
ми, как с родной матерью.

Леонид ЕМЕЛЬЯНОВ.

У Магілёве завяршылі пераклад 
кнігі «Дзіўныя паведамленні пра 
езуітаў у Беларусі».

Фаліянт датуецца 1786 годам, 
выдадзены ў Франкфурце-на-
Майне на нямецкай мове. У 2013 
годзе ён быў набыты на віртуальным 
аўкцыёне і перададзены абласному 
цэнтру. Як распавёў дырэктар музея 
гісторыі Магілёва Аляксей 
Бацюкоў, выданне ўяўляе сабой 
перапіску аўтара з сябрам — яны 
абмяркоўваюць актуальную на той 
момант тэму існавання ордэна 
езуітаў у Беларусі, якая пасля пад-
зелу Рэчы Паспалітай стала часткай 
Расійскай імперыі. Асаблівасць 
сітуацыі, якая тады склалася, заклю-
чалася ў тым, што на той час ордэн 
ужо быў ліквідаваны Рымам, аднак 
езуіты Беларусі з-за наяўнага 
інфармацыйнага вакууму паведам-
лення аб гэтым не атрымалі, таму і 
працягвалі сваю дзейнасць. Рым 
гэта турбавала і са свайго боку ён 
прадпрымаў розныя меры для 

ліквідацыі ордэна. Сапраўднай 
перашкодай для ажыццяўлення 
задуманага стала, як выяўляецца, 
цікавасць да езуітаў з боку расійскай 
імператрыцы Кацярыны II.

Лісты сяброў — цікавы 
гістарычны дакумент. Яны 
ўтрымліваюць аналіз палітычнай 
сітуацыі вакол ордэна і даюць 
уяўленне аб ролі Станіслава 
Богуша-Сестранцэвіча ў гэтай 
гісторыі, які на той момант быў 
біскупам Магілёва. Дзякуючы яго 
ўплыву на абодва бакі паміж Рымам 
і Пецярбургам была дасягнута згода 
па спрэчным пытанні, а ордэн 
езуітаў зноў аднавілі па ўсім свеце.

Кніга, якая раней ніколі не 
перакладалася на рускую ці 
беларускую мовы, абяцае шмат 
гістарычных адкрыццяў. Як  
адзначыў Аляксей Бацюкоў, цяпер 
пераклад ажыццёўлены, і пасля 
рашэння некаторых тэхнічных 
пытанняў будзе паведамлена пра 
дату выхаду і цану выдання. 

Езуіты (ад лац. Jesus — Езус, Ісус) 
— манахі каталіцкага манаскага 
«Таварыства Ісуса», заснаванага ў 
1534 годзе іспанскім дваранінам 
Ігнатам Лаёлам і зацверджанага ў 
1540 годзе папам Паўлам III. 
Пачатковай мэтай стварэння ордэна 
езуітаў была барацьба з Рэфармацыяй 
і ерасямі, распаўсюджванне веры 
Хрыстовай праз выхаванне моладзі. 
Дзейнасць ордэна грунтавалася на 
прынцыпах адзінаначалля (кіраўнік 
Ордэна называўся генералам), 
строгага цэнтралізму, безумоўнага 
падпарадкавання і жалезнай 
дысцыпліны. Слоўная пропаведзь 
спалучалася з дабрачыннай дзейнас-
цю: наладжваннем прытулкаў для 
сірот, бясплатных сталовак і г.д.

Езуіцкія школы былі аднымі з 
найлепшых у Еўропе. Там, як правіла, 
вучыліся дзеці багатых і знакамітых 
людзей, якіх вабіла высокая якасць 
выкладання, новая і мэтазгодная 
арганізацыя школьнай справы. 
Езуіты першымі падзялілі ўсю масу 
навучэнцаў на класы (паводле 
ступені падрыхтоўкі) і распрацавалі 
праграмы паслядоўнага вывучэння 
прадметаў. Яны стварылі цудоўныя 

школьныя будынкі, увялі добрае 
абсталяванне навучальнымі 
дапаможнікамі, умела чаргавалі 
заняткі з адпачынкам, пазбягаючы 
ператамлення навучэнцаў, вялікую 
ўвагу надавалі фізічнаму развіццю.

Шматлікія ахвяраванні бацькоў і 
дабрадзеяў зрабілі ордэн адным з 
найбуйнейшых уладальнікаў у 
Еўропе. Ва ўмовах росту 
рацыяналізму і секулярызацыі 
мыслення яго маёмасць стала 
прывабным кавалкам для шмат якіх 
заходнееўрапейскіх манархаў. Пад 
іх ціскам папа Клімент ХІV у 1773 
годзе вымушаны быў фармальна 
скасаваць ордэн. У Беларусі ён 
праіснаваў да 1820 года (рэзідэнцыя 
генерала была ў Полацку), да 
забароны яго расійскім урадам. З 
езуіцкіх школ выйшаў шэраг 
знакамітых вучоных, грамадскіх 
дзеячаў і пісьменнікаў. Дзякуючы ім 
у Беларусі да 1820 года існавала 
развітая сістэма еўрапейскай 
адукацыі (каля 10 вышэйшых 
гуманітарных школ, з іх дзве 
акадэміі і 7 гімназій), якая была 
адхілена пасля далучэння Беларусі 
да Расіі.

Да веДама

маЙЦе На ЎваЗе!

НУ i НУ!

У Гродне спынены супрацоўнікамі ДАІ 
п’яны кіроўца ўдарыў сябе нажом у сэрца

Здарэнне адбылося ў нядзелю. Супрацоўнікі ДАІ спынілі «Пежо» ды папрасілі 
прад’явіць дакументы.

У адказ на гэта мужчына дастаў нож і нанёс сабе ўдар у сэрца. На шчасце, 
даішнік зрэагаваў і паспеў выбіць нож з рукі мужчыны. Таму рана аказалася 
несур’ёзнай.

У ДАІ тлумачаць учынак кіроўцы тым, што два месяцы таму за кіраванне ў 
стане алкагольнага ап’янення яго пазбавілі права кіравання ды аштрафавалі. 
Цяпер жа мужчыну чакала крымінальная адказнасць і канфіскацыя аўтамабіля. 
Дарэчы, на гэты раз утрыманне алкаголю ў крыві кіроўцы больш як у сем разоў 
перавысіла гранічна дапушчальнае.

Затрыманы накіраваны ў абласны клінічны цэнтр «Псіхіятрыя-наркалогія», 
паведамляе прэс-служба ДАІ Гродзенскай вобласці.
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Уладзімір Карачэўскі пачаў з рамонту В минске 
Анджелина Джоли 

работает  
без нижнего белья

Иранский скульптор Хамид 
Кангара, который украсил 

столичный ресторан «Голливуд» 17 
фигурами американских кинозвезд, 

рассказал, похожа ли на него 
Мерилин Монро и кого из людей он 

никогда не сделает из силикона.

Стэфана Б’ЯНКІ, пасол Італіі ў Беларусі:

«Некаторыя рэстараны пад выглядам 
італьянскіх страў прапануюць ежу, 

далёкую ад арыгінала...»
Італьянскі Нацыянальны інстытут даследаванняў турызму правядзе 

сертыфікацыю італьянскіх рэстаранаў у Беларусі.

У грамадскага дзеяча і пісьменніка Паўла Севярынца выйшла новая кніга — 
«Беларуская глыбіня». У выданне, якое пабачыла свет у серыі «Кнігарня 
пісьменніка» Саюза беларускіх пісьменнікаў, уключаны эсэ, напісаныя падчас 
апошняга зняволення аўтара.

ЗаКУлІссе

Месяц таму ў Рэспубліканскім 
тэатры беларускай драматургіі 
прызначылі новага дырэктара — 
былога першага намесніка міністра 
культуры Уладзіміра Карачэўскага. 
Варта заўважыць, што калектыў тэа-
тра перажываў з нагоды таго, што з 
прыходам новага кіраўніцтва пачнуц-
ца скарачэнні, стане больш шчыль-
ным працоўны графік і нават карды-
нальна зменіцца рэпертуарная 
палітыка.

Як сустрэлі Карачэўскага ў тэа-
тры? Ці наспяваюць у РТБД нейкія 
рэвалюцыйныя пераўтварэнні? Пра 
гэта «Народная Воля» распытала 
мастацкага кіраўніка РТБД Аляксандра 
Гарцуева.

— Пакуль яшчэ рана рабіць высновы, 
бо яшчэ не так і шмат часу прайшло ад 
прызначэння, — гаворыць Аляксандр 
Фёдаравіч. — Але адчуваецца, што 
кіраўніцтва іншае. І планы — велічэзныя.

У маю працу дырэктар не ўмешваецца 
— ён гэта дэклараваў ад самага пачатку, і 
пакуль усё так і ёсць. Ён не займаецца 
пытаннямі падбору творчых кадраў, не 
дае парад, што ставіць, а што не ставіць. 
А вось за гаспадарку ўзяўся практычна з 
першых дзён. У тэатры пачаліся ўжо 
дробныя рамонты ў гаспадарчых памяш-
каннях, упарадкаванне складоў і іншыя 
неабходныя работы.

Сустракаючыся з калектывам, 
Карачэўскі распавёў, якім бачыць наш 
тэатр.  Але мне больш за ўсё запомні-
лася фраза пра тое, што выганяць ён 
нікога не збіраецца (усміхаецца).

Чаму сышоў з Мінкульта?
ЗваНоК ДЫрЭКтарУ

тЫм Часам

Не адзін год цяперашні дырэк-
тар РТБД адпрацаваў на высокай 
пасадзе ў Міністэрстве культуры. 
Чаму сышоў адтуль — дакладна не 
вядома. Можа, сам папрасіўся, а 
можа, і папрасілі. «Народная Воля» 
патэлефанавала Карачэўскаму, 
каб задаць не толькі гэтае пытан-
не, але і распытаць, якім ён бачыць 
Тэатр беларускай драматургіі ў 
будучыні.

— На наступным тыдні ў нас 
плануецца прэс-канферэнцыя, на 
якой мы збіраемся распавесці пра 
ўсе нашы будучыя праекты, — 
адказаў на добрай беларускай мове 
Уладзімір Міхайлавіч. — Думаю, 
тады можна будзе аб усім 
паразмаўляць больш падрабязна, 
тым больш на сустрэчы будуць 
прысутнічаць супрацоўнікі тэатра. 
Таму прыходзьце, пагаворым...

Ігар Сігаў узяў тайм-аўт
Былы дырэктар РТБД, вядомы артыст Ігар Сігаў, 

зараз у тэатры часова не працуе.
Пасля таго як Сігаву не працягнулі 

кантракт на пасаду дырэктара, яму 
прапанавалі вярнуцца на пасаду арты-
ста. Ён узяў пару месяцаў на роздум.

Спектаклі, у якіх задзейнічаны Ігар 
Сігаў, пакуль не ідуць на сцэне РТБД.

Ці вернецца артыст у штат тэатра, 
будзе іграць разавыя спектаклі альбо 
сыдзе ў іншы тэатр — на ўсе гэтыя 
пытанні, відаць, адкажа ўжо новы тэа-
тральны сезон.

Марына КОКТЫШ.

болЬ

— «Беларуская глыбіня» — гэта сведчан-
не. Калі табе раптам у забытым і занядбаным 
адкрываецца нешта найвышэйшае — ты сам 
не здольны гэта ўмясціць і таму дзелішся. 
Чытачу хачу сказаць: Бог побач. Тут. Ён любіць 
Беларусь мацней, чым кожны з нас, — і 
любіць настолькі моцна, што не можа пакінуць 
нас такімі, якія мы ёсць, — распавядае Павел. 
— Гэтая кніга — спроба ўглядзецца ў нашу 
беларускую глыбінку, каб убачыць праз яе 
Хрыста. Углядзецца ў вочы. У лёсы. У даля-
гляды скрозь краты.  На вокладцы зарослы 
калодзеж, у якім адлюстроўваюцца нябёсы, і 
дрэвы цягнуцца ў бездань. Беларуская 
глыбіня — гэта насамрэч імкненне ўгару.

Да папярэдняга выдання Паўла 
Севярынца «Лісты з лесу» новая кніга і падоб-
ная, і ў той жа час адрозная ад яго: «Тут усё-
такі плюс шэсць гадоў, шэсцьсот кіламетраў 
на поўдзень, і гісторыя ды жыцці пераплецены 
нашмат гусцей. Таму ў «Глыбіні» больш 
пытанняў, чым адказаў».

На пытанне, чым для аўтара ёсць 
літаратурная дзейнасць, Павел адказвае: 
«Пісьменніцтва — гэта калі ты шыфруеш для 
чытача тое, чаго не можаш змяніць сам. Бо 
тое, што можаш, — не губляй часу, бяры і 
мяняй у жыцці: рукамі, нагамі, галавой, сэр-
цам. Найперш — сябе».

Прапануем чытачам «Народнай Волі» 
адно з эсе.

Беларуская глыбіня. Дно душы
…Адчыняе глыбокае
з сярэдзіны цемры,
і выводзіць на святло
цень смяротны.
Ёў 12:22

Страшней за ўсё, што нас гэта 
ўжо не здзіўляе.

…Мамка трох сыноў п’е са сваімі 
падлеткамі, паруецца са старэйшым 
— і ходзяць удваіх у абдымку, цалуюц-
ца, бутэлька ў руцэ, напаказ перад 
суседзямі на пружанскіх вуліцах…

…У п’яных бойках, якія 
ўспыхваюць за столікам у кавярні 
або на дыскатэцы, хлопчыкі-
беларусы атрымліваюць то заточкай 
у сэрца, то разрыў унутраных 
органаў ад шалёных удараў нагамі, 
то раскроеныя кастэтам галовы...

…Кіроўца, крэпкі беларускі 
мужык, спалохана тэлефануе: пад-
час рамонту ў доме, дзе павесіўся 
ягоны дзядзька, знайшлі пад уза-
дранай падлогай закладзенае ў кут 
яйка… Баіцца праклёну…

…Брэсцкі апазіцыйны дзеяч 
прапівае з сужыцелькай еўрапейскія 
гранты і, каб не прышчамілі самога, 
здае паплечнікаў мясцовай «канто-
ры»…

…Хлопец, што дзяжурыць начамі ў 

гаспадарцы, прыкормлівае суку з вар-
тавых аўчарак — і проста ў бытоўцы 
на агульнай канапе забаўляецца з ёй 
да раніцы…

…У адной з вёсак Лунінеччыны 
бабка, якой адмаўляюць даваць «на 
доўг» самагонку, крадком падпальвае 
з дзясятак «кропак», а калі міліцыя 
ўрэшце яе затрымлівае — у хаце зна-
ходзяць спіс з астатнімі…

Спіс з астатнімі…
У кожнага беларуса, белага чала-

века, свой чорны спіс.
Спрабуеш у гэтай багне дастаць 

да ўласнага дна… але засмоктвае 
пачуццё сваёй вышэйшасці… ганеб-
ны, дробязны разлік у словах і дзеян-
нях… успышкі пыхі… правалы з ззяю-
чых Боскіх вяршыняў у бытавы грэх… 
асуджэнне ў слове, куды большае за 
твае тры гады абмежавання волі… 
сумятня думкі… тамленне духу…

Дно беларускай душы — балота. 
Як кажа геахімік Вячаслаў Сіўчык, 
балота — гэта такі ж біягеацэноз, як і 
іншыя: усе працэсы ідуць, але вельмі 
павольна. Гніенне — стагоддзямі. А 
пад траўкай ды кветачкамі — багна.

Што за нечысць гняздуе ў найглы-
бейшых нашых тайніках? Колькі бесаў, 
балотных, блатных ды глабальных 
кішыць і лунае вакол — шляхціцу 
Завальню і не снілася.

Што за пачварныя духі дыхаюць у 
ашчэрах ды вызверах злосці, ледзь 
толькі кладзецца тэлефонная слухаўка 
або бразгаюць дзверы? Колькі смя-
ротных грахоў кідаюцца рваць наша 
сэрца пры адным толькі выглядзе 
бліжняга — і колькі ўжо даядаюць нас, 
варта толькі яму адкрыць рот!..

Які тут Лукашэнка, якая імперыя… 
Мы ціха і зацята гадуем самаўладнага 
тырана ўнутры сябе і высільваемся 
пабудаваць сваю вавілонскую 
імперыю, хай сабе памерам з 
прысядзібны ўчастак, але каб да 
нябёсаў.

І так нясцерпна, так востра цягне 
гэта тут, сярод разбураных святыняў і 
раскаяных вернікаў, у райскіх 
зарасніках белавежскіх ваколіц, навы-
лёт прашытых птушыным свістам, 
зіхоткіх ад дыяментавых росаў, з 
крывавымі сунічкамі на магілах 
паўстанцаў, на сонечных палях з 
балацявінай, дзе бітва Бога з д’яблам 
то разгараецца, то заціхае з кожным 
чалавечым пакаленнем…

Ці ёсць яно, дно беларускага 
граху?

Беларускае пекла — не агнявая 
магма з фантанамі пырскаў, а тлеючы 
тарфянік.

Да чаго ён здольны дайсці, гэты 

белы народ з чорным нутром, да якога 
прадоння дакапацца пры заглыбленні 
ў роднае эга, да якога злачынства 
праваліцца, да якога часу трываць 
уласную невыносную заражанасць 
грахом!.. За стагоддзі паганства, бяз-
божжа і фарысейства тоўшчы зла ў 
генетыцы і ментальнасці дасягнулі 
неабдымных значэнняў.

Кожнаму, хто марыць падняць 
Беларусь з багны, наканавана крок за 
крокам, спроба за спробай павольна, 
пакутліва і знадрыўна спасцігаць: 
выцягнуць сябе з балота за валасы 
немагчыма. Тут патрэбная сіла звыш.

«Чалавекам гэта немагчыма», — 
тройчы паўтарае Евангелле паводле 
Марка, Лукі і Мацвея.

Вось чаму ў гэтай краіне Сыну 
Чалавечаму наканавана вечна тры-
ваць пакуты і боль ад ран, глыбейшых, 
чым у іншых месцах, ад рассячэнняў 
граху да самага сэрца; скаланацца ў 
сутаргах на крыжы, забітым у дрыгву, 
быццам асінавы кол; дранцвець у 
смуродных пячорах нашых сэрцаў, 
загорнутаму, як і тады, у белае; пагру-
жацца ў балоцістую геену — і 
ўваскрашаць нас пад бела-крывава-
белым сцягам.

Бо ўсё магчыма Госпаду.

Посетителей в новом ресторане 
Минска было немного. Веселая 
компания то и дело взрывала тиши-
ну смехом, демонстрируя, что моло-
дые люди сделаны из плоти и крови. 
Прочие присутствующие засты- 
ли в молчании: ресторан-музей 
«Голливуд» украшен скульптурами 
американских актеров. За одну из 
них мы едва не приняли автора этих 
работ Хамида Кангара, неподвижно 
сидевшего за столиком в ожидании 
встречи с «Народной Волей». Но, 
как только журналист присел за сто-
лик, Хамид «ожил».

В день открытия ресторана этот 
человек вызвал такой же интерес, 
как и его работы. Гости уважительно 
глазели на скульптора, разве что 
руками не трогали. А что думал сам 
Хамид, когда посетители обнимали 
его Анджелину Джоли или щекотали 
подбородок Мерилин Монро?

«Все скульптуры сделаны из 
силикона, — улыбается иранец, — 
а это не мягкий воск, с которым 
привыкли работать создатели 
похожих фигур. Поэтому не срав-
нивайте мои работы с экспоната-
ми музея мадам Тюссо. 
Представленные там фигуры хра-
нятся при строго определенных 
освещении и температурном 
режиме, их запрещено трогать 
руками. Для силиконовых скуль-
птур важно только хранение под 
крышей — им не страшны яркий 
свет софитов, вспышки фотока-
мер и даже прикосновения рук 
любопытных. Я совершенно спо-
койно отношусь к таким проявле-
ниям внимания публики. Важно 
только, чтобы люди не трогали 
лицо скульптуры».

Неужели скульптор не испыты-
вает неудовольствия или диском-
форта, когда с работой, в которую 
он вложил столько труда, фотогра-
фируются праздные зеваки?

«Нет, — качает головой худож-
ник. — Мне работа доставляет 
огромное удовольствие, приятно 
видеть, что на нее обращают вни-
мание».

Хамиду 34 года, первую скуль-
птуру из силикона он создал в 21 
год. Выпускник школы для одарен-
ных детей в Тегеране, он поступил в 
Академию искусств, увлекся скуль-
птурой и получил первое задание: 
изготовить фигуру ученого — мест-
ной знаменитости, которого реши-
ли отблагодарить за работу, поме-
стив его изображение в государ-
ственный музей. Поручение было 
выполнено, появился новый заказ. 
Сегодня в списке скульптора около 
300 работ из силикона, среди кото-
рых есть изображения и знаменито-
стей, и просто родственников бога-
тых людей.

«Да, я работаю и по заказу част-
ных лиц, — признается Хамид, — 
причем делаю не только деятелей 
науки и актеров. Заинтересовавшись 
работами, состоятельные люди 
просят изваять кого-то их близких 
— жену или ребенка. Скульптура 
родственника или знакомого нео-
бычна, получив ее в подарок, чело-
век получает заряд настроения, 
находится под большим впечатле-
нием, и дело не только в сходстве. 
Ведь копия всегда останется такой 
же, не меняясь, в отличие от  ориги-
нала».

Сделать «клон» из силикона — 
дорогое удовольствие: стоимость 
50-килограммовой скульптуры 
начинается от 150 тысяч долларов, 
время изготовления – 3—4 месяца и 
дольше. Случается, Хамид работает 
сразу над несколькими проектами 
— заказы поступают из разных 
стран. 

«Существует холдинг, подраз-
деления которого находятся в 
Китае, Дубае, Малайзии, Тегеране, 
Барселоне, Германии, — рассказы-
вает Хамид. — Направлений работы 
много, мое — художественное. 
Сотрудничество предлагал и музей 
мадам Тюссо, но, приняв предложе-
ние, я был бы зажат в рамки только 
его заказов, а в холдинге работаю 

со всем миром».
По словам скульптора, его рабо-

ты выставлены в музеях и частных 
коллекциях Тегерана, Парижа, 
Берлина. Много заказов поступает 
от иранских чиновников: в этой 
стране принято выставлять в музеях 
скульптуры известных личностей. В 
Австралии заказали скульптуру 
Джеки Чана, которую еще предсто-
ит сделать, рассматривается пред-
ложение из Лондона — на все не 
хватает времени.

Причина востребованности 
мастера еще и в том, что с силико-
ном работают немногие. «Это слож-
нее, чем с воском, и занимает 
гораздо больше времени, — при-
знается Хамид. — Поэтому таких, 
как я, мало». 

Однако признаем: Хамид рабо-
тает не один — в создании скульпту-
ры участвует группа из 10 человек.

«Получив задание, я делаю 
эскиз, предлагаю, если это необхо-
димо, некоторые изменения, и 
начинается работа, состоящая из 
нескольких этапов. Сперва нужно 
сделать каркас из металла, который 
необходим, как скелет человеку. 
Затем отливается форма. У каждого 
в группе есть свой участок работы. 
На себя беру самое сложное — 
«очеловечивание». Насаживаю 
волосы — не только на голову, но и 
на лицо, делаю брови. Последнее 
едва ли не самое сложное, ведь на 
бровях волосы растут в четырех 
направлениях! Вставляю глаза, про-
рисовываю морщинки, накладываю 
макияж».

Одежда скульптуры привлекает 
особое внимание, особенно если 
речь идет об актерах с мировой 
известностью. Понимая это, Хамид 
играет на нервах. «Под верхним 
платьем на некоторых есть белье, 
— откровенничает он, — а на неко-
торых — нет. У Джоли, к примеру, 
под платьем только подвязки».

Знала бы Анджелина… А и прав-
да, известно ли актерам, что в 
Минске в три смены без сна, отдыха 
и перерывов на обед «работают» их 
двойники?

«Нет, — смеется Хамид. — Мы 
не знакомы. Поэтому мерки снимал 
по фотографиям с помощью специ-
ального оборудования. 
Информацию о росте и весе можно 
найти в интернете. Это очень труд-
но, немногие могут воспроизвести 
человека, которого никогда не виде-
ли в реальной жизни, в точности».

В работе с телом, пускай и сили-
коновым, Хамиду помогло образо-
вание ветеринара. «Художник дол-
жен знать анатомию, — повторяет 
наш собеседник прописную истину, 
— поэтому я и прошел курсы вете-
ринаров».

Работа скульптора имеет неко-
торые особенности. Создатели 
кукол, к примеру, невольно делают 
их хоть немного похожими на себя. 
Осторожно посматриваем в сторону 
Мерилин Монро — а ну как и в ней 
обнаружим черты иранца?

«Нет! — смеется Хамид. — Это 
исключено! Но с тем фактом, что в 
процессе работы скульптуры дей-
ствительно начинают управлять 
своим создателем, соглашусь — то 
и дело возникают интересные 
идеи».

А не страшно остаться один на 
один с фигурой, которая совсем как 
живая?

«Нет, — снова отрицает Хамид. 
— От работы чувствую только 
радость, а этого бояться не стоит. 
Одно из условий — испытывать сим-
патию к человеку, над копией которо-
го работаешь. Поэтому, наверное, не 
хотел бы получить заказ изваять 
политика — я не увлекаюсь этой сфе-
рой деятельности человека».

Мы долго выпытываем, за скуль-
птуру кого из людей не хотел бы 
браться  Хамид. Но иранец виртуоз-
но обходит острый угол. «Из всех 
людей я не хочу делать только себя», 
— так отвечает он на последний 
вопрос. 

Елена АНКУДО.

смаЧНа есЦІ!

Пратакол працэдуры сертыфікацыі 
і атрымання лагатыпа «Італьянская 
гасціннасць» уключае шэраг абавязко-
вых умоў. Напрыклад, частка прадуктаў, 
якія выкарыстоўваюцца для 
падрыхтоўкі страў, павінна быць 
італьянскага паходжання, а кухары 
павінны прадэманстраваць вопыт 
працы ў Італіі або пад кіраўніцтвам 
італьянскага шэф-повара. Атрыманне 
прэстыжнай маркі якасці для 
рэстаранаў, якія хочуць атрымаць 
сертыфікацыю, бясплатнае. Інстытут 
прызначыў аўдытарам для Беларусі 
рэстараннага крытыка і спецыяліста ў 
энагастраноміі Рэната Кучынота.

«Італьянская кухня — адна з 
самых папулярных у свеце і адна з 
тых, якую часцей за ўсё капіруюць, 
—  адзначае Надзвычайны і 
Паўнамоцны Пасол Італіі ў Рэспубліцы 
Беларусь Стэфана Б’янкі. — На 
жаль, часцяком некаторыя рэстара-
ны пад выглядам італьянскіх страў 
прапануюць ежу, далёкую па сваіх 

характарыстыках і якасці ад 
арыгінала. Таму вельмі важна 
правільна прадстаўляць італьянскую 

культуру і традыцыі ў галіне харчаван-
ня і вінаробства. Мы падтрымалі ідэю 
ўвядзення ў Беларусі сучаснай сістэмы 

сертыфікацыі і спадзяёмся, што гэтая 
ініцыятыва стане дадатковай гаранты-
яй якасці і аўтэнтычнасці італьянскай 
кухні для беларускіх спажыўцоў».

Як адзначаюць у Пасольстве Італіі 
ў Беларусі са спасылкай на дадзеныя 
федэрацыі італьянскіх вытворцаў 
сельскагаспадарчай прадукцыі, рынак 
зманіпуляваных італьянскіх харчовых 
прадуктаў ацэньваецца ў 21 мільярд 
еўра. Гэтыя падробкі, у назвах якіх 
выкарыстоўваюцца італьянскія словы, 
груба парушаюць крытэрыі якасці і 
патрабаванні італьянскай вытворчас-
ці. Спажывец прадукцыі пры гэтым 
дэзарыентуецца, паколькі прымае 
дадзены тавар за арыгінал. Асабліва 
цяжка даведацца пра паходжанне 
інгрэдыентаў страў у рэстаранах. Такім 
чынам, увядзенне сертыфікацыі 
рэстаранаў італьянскай кухні будзе 
спрыяць найбольшай абароне здароўя 
і інтарэсаў грамадзян, якія наведва-
юць італьянскія рэстараны.

Вера ВІР.

прИговор

Пограничники, 
устроившие 

дебош с оружием 
в деревне, 

получили сроки
Суд вынес приговор двум 

пограничникам, устроившим в 
ноябре 2013 года в деревне 
Милошевичи Лельчицкого райо-
на пьяный дебош и угрожавшим 
оружием находившимся в кафе 
местным жителям.

Старшего лейтенанта при-
знали виновным в злоупотребле-
нии властью и особо злостном 
хулиганстве с угрозой оружием и 
приговорили к трем годам лише-
ния свободы в колонии усиленно-
го режима. Помимо тюремного 
срока ему также запрещено зани-
мать определенные должности в 
органах власти сроком на три 
года. Сержант получил пять лет 
ограничения свободы с отбыва-
нием наказания в колонии откры-
того типа.

Об этом сообщила пресс-
секретарь Верховного суда 
Беларуси Юлия Ляскова. 
Приговор суда еще может быть 
обжалован в установленном зако-
ном порядке, добавила она.

Напомним, что ЧП случилось 
16 ноября 2013 года в кафе «У 
самовара» в деревне 
Милошевичи. Пьяные сотрудники 
погранзаставы «Прудок» 19-й 
погрангруппы, отмечавшие рож-
дение в семье сержанта сына, 
спровоцировали конфликт с 
местными жителями, после чего 
вызвали вооруженную подмогу. К 
счастью, до стрельбы дело не 
дошло.

НестаНДарт
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ИЗ ПЕрВых УСТ

ФУТБОлЬнаЯ МаЗаІка

У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, 
пра ва ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк-
лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя 
аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку 
масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі 
Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 
г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 
09.06.2014 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 26500 экз. За каз №2334.

Адрас рэдакцыi: 
220030, Мiнск, вул.
Энгельса, 34а. 
Прыёмная:  
тэл. (017) 3286871. 
Тэл./факс рэкламнага 
аддзела: (017) 3286609, 
3286906 
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 

 

Заснавальнiк 
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Жить со здоровыми 
зубами здоровей,

или В стоматологическом центре «ДОМИСТ» 
зубы лечат и протезируют добротно

Сегодня в Минске работает много стоматологи-
ческих кабинетов. И это очень хорошо, так как порож-
дает здоровую конкуренцию. Конкуренция заставля-
ет повышать качество лечения и снижать цены, а нам 
предоставляет достаточный выбор.

Однако надо учитывать, что везде разные цены и 
разный набор услуг. Суть выбора в том, чтобы обра-
титься в стоматологию, где лечат  хорошо и недоро-
го, предоставляя нужные именно вам услуги. А теперь 
разрешите представить вам стоматологию  

«ДОМИСТ». Давайте разберемся по порядку, какие услуги она может предло-
жить своим пациентам.

Во-первых, там работают врачи, которые в течение 5 лет отвечают за свою 
работу. Причем лечение идет в четыре руки: врач—медсестра.

Во-вторых, кабинеты оснащены современным добротным американским 
оборудованием «DOKTOR GNATUS», обеспечивающим удобство пациентам и 
максимум возможностей для хорошей работы врачу.

В-третьих, используются материалы американских и немецких фирм: 
«Densplay», «ЗМ», «Estate», «Filtek», «Deirekt». А высококачественные препараты 
— залог  долговечности  и красоты восстановленных зубов.

В-четвертых, в центре «ДОМИСТ» проводят не только лечение зубов, но и 
протезирование в кратчайшие сроки — от 3 до 5 дней. Это возможно потому, что 
в стоматологическом центре имеется своя зуботехническая лаборатория и рент-
генология. То есть качество протезирования очень высокое, даже если требует-
ся самая сложная работа. В этом за годы работы стоматологии «ДОМИСТ» убе-
дились многочисленные пациенты.

В-пятых, несмотря на отличное оборудование, высококачественные материа-
лы, высокую квалификацию врачей, цены в центре «ДОМИСТ» вполне умеренные.

Как видите, если у вас проблемы с зубами и вас устраивает набор выше-
перечисленных услуг, то вам стоит обратиться в стоматологический центр 
«ДОМИСТ» по адресу: г.Минск, ул.Гамарника, 16. Тел.: (017)261-87-58.

Здоровых и красивых зубов вам, уважаемые читатели!
Лиц. №02040/0239561 от 26.09.2011 г. до 26.09.2016 г. УНП 110215901.

Василий УТКИН: 

«Если бразильцы  
не выиграют  

домашний чемпионат,  
я на их месте  

повесился бы»
Сборная России — единственная 

команда из стран — бывших республик 
Союза, которая выступит на мировом 
футбольном первенстве. Накануне 
стартующего в Бразилии чемпионата 
мира по футболу корреспондент 
«Народной Воли» побеседовал с 
известным российским футбольным 
комментатором Василием УТКИНЫМ.

— Какие у вас ожидания от этого 
первенства, от выступления рос-
сийской сборной?

— Да нет никаких особенных ожи-
даний. Верю, что сборная России вый-
дет в следующий этап из своей группы, 
а что будет дальше… Совершенно не 
могу загадывать, потому что, судя по 
всему, в плей-офф соперником росси-
ян будет либо Германия, либо 
Португалия. Две очень сильные коман-
ды. За Португалию играет лучший 
игрок мира Роналду, и эта команда на 
последних четырех турнирах проигры-
вала только будущим финалистам. А 
Германия есть Германия. Даже в самые 

«золотые» времена сборной СССР 
всегда в матчах  с немцами приходи-
лось нелегко. Так что давайте будем 
реалистами — после группы пройти 
дальше российской команде будет 
очень сложно. И это уже зависит не 
столько от сборной России, сколько от 
везения. А из группы, безусловно, 
выйти должны. Более того! Если это не 
будет сделано, лично я буду считать 
такое выступление провалом.

— Насколько, на ваш взгляд, 
тренерам российской сборной уда-
лось собрать оптимальный коллек-
тив?

— Очень печально, что чемпионат 
пропустит из-за травмы Роман 
Широков — команда без него будет 
гораздо слабее. Не сказал бы, что 
Широков какая-то мировая звезда, но 
так уж получилось, что сборная послед-
ние два года строилась вокруг него. Он 
— ключевой футболист, и заменить 
Романа будет очень сложно. Я бы ска-
зал, что найти футболиста на позицию 

Широкова просто невозможно. 
Придется перестраивать саму систему 
игры, хотя тренеры, наверное, что-то 
будут придумывать.

— Россия на групповом этапе 
играет в компании со сборными 
Бельгии, Южной Кореи и Алжира. 
Некоторые говорят, что россиянам 
с соперниками подфартило…

— Да пусть говорят — это вообще 
пустой разговор. Например, в 2002 
году с Россией в группе играли Япония, 
Бельгия и Тунис, и тогда соперники 
были послабее, чем сейчас. Как могло 
еще сильнее подфартить?! Но ведь не 
вышли россияне из группы! Понимаете, 
любая команда приезжает на чемпио-
нат мира после целого месяца подго-
товки, и за это время можно как выйти 
на новый качественный уровень, так и 
наделать стратегических ошибок. В 
итоге ожидания могут оказаться либо 
завышенными, либо наоборот.

— За кого вы будете болеть на 
бразильском первенстве?  Россию 

в расчет не берем…
— Симпатизирую команде Бельгии, 

мне очень интересно, что у нее полу-
чится. Привлекает не то, что эта сбор-
ная сильна, а то, что она теневой фаво-
рит чемпионата. По крайне мере 
реальный претендент на полуфинал. 
Кстати, нынешняя команда Бельгии 
сформирована в основном из футбо-
листов, которые ранее не выступали 
на крупных турнирах.

Конечно же, буду болеть и за 
испанцев, потому что много лет ком-
ментирую чемпионат Испании и ино-
гда у меня возникает чувство, что игро-
ки из испанского первенства выросли 
у меня на руках.

Невозможно не болеть и за бра-
зильцев, так как, если они не выиграют 
домашний чемпионат, то это будет для 
них страшным разочарованием. И если 
в таком случае поставить себя на их 
место, то лучше уж повеситься. Я буду 
рад, если Бразилия победит. А вообще, 
как правило, симпатии возникают по 

ходу турнира. Одно могу сказать: я не 
буду болеть против ни одной из 
команд.

— Василий, может ли первен-
ство в Бразилии открыть миру 
новых звезд?

— Не думаю. Дело в том, что сегод-
ня, в наш информационный век, абсо-
лютно все футболисты на виду. Звезды 
появлялись в 1980-е, когда на чемпио-
натах мир узнавал какие-то неизвест-
ные ему имена. Сейчас на чемпионате 
могут просто найтись футболисты, 
которые сыграют ярче, чем от них ожи-
дали. Но это уже не открытие. Потому 
что ни одна команда не будет делать 
ставку на игрока, который ярко играл 
один месяц. Пусть даже на чемпионате 
мира. Серьезные кадровые приобре-
тения не могут основываться на впе-
чатлениях от одного турнира. Так что 
время открытий на чемпионатах мира 
прошло — открытия происходят по 
ходу сезона. 

Алесь СИВЫЙ.

Хоць для Бразіліі футбол — гэта, можна 
сказаць, рэлігія, але першыя апісанні 
гульні ў мяч з дапамогай ног сустракаюцца 
ў англійскіх тэкстах з 1280 года.

Менавіта ў Англіі ўзнікла само слова 
«футбол»: дакументальна пацверджана 
яго выкарыстанне з 1409 года. Камандныя 
матчы па футболе паміж школьнымі 
камандамі праходзілі ў Англіі з 1581 года, а 
футбол у яго сучасным выглядзе ўзнік у 
1863 годзе ў Лондане.

***
Генеральны сакратар ФІФА Жэром 

Вальке адзначыў, што прыбытак 
арганізацыі ад правядзення чемпіянату 
свету-2014 у Бразіліі павінен скласці 
прыкладна 4,5 мільярда долараў, 
інфармуе Le Matin.

Затраты на падрыхтоўку турніру 
ацэньваюцца ў 2 мільярды долараў. 
Паводле яго слоў, з гэтай сумы прыкладна 
палова была ўкладзена непасрэдна ў 
развіццё інфраструктуры Бразіліі.

Нагадаем, матч-адкрыццё чэмпіянату 
паміж зборнымі Бразіліі і Харватыі адбуд-
зецца 12 чэрвеня.

***
Галоўны ўрач ФІФА Іржы Дворжак 

паведаміў, што на чэмпіянаце зменіцца 
працэдура допінг-тэсціравання.

Футбалістаў зараз будуць тэсціраваць 
на допінг з прымяненнем біялагічнага 
пашпарта, які дазваляе параўнаць узятыя 
тэсты з узорамі з папярэдніх турніраў, 
інфармуе goal.com.

***
Многія грамадзяне Іспаніі выказалі 

сваё незадавальненне памерам 
прэміяльных для футбалістаў і трэнерска-
га штаба зборнай Іспаніі за вынікі сусвет-
нага першынства.

Сумы, якія заробяць чэмпіёны свету і 
Еўропы, перавышаюць прэміяльныя іншых 
каманд, і ў Іспаніі многія мяркуюць, што ва 
ўмовах эканамічнага крызісу такія лічбы 
несуразмерныя.

Напрыклад, за перамогу на турніры 
кожны футбаліст і трэнер зборнай атры-
маюць па 720 тысяч еўра, паведамляе AS. 
Гэта сума на 120 тысяч еўра большая за 
тую, што іспанцы атрымалі за перамогу 

чатырохгадовай даўніны. За выхад у 
чвэрцьфінал ігракі атрымаюць па 72.000 
еўра, а калі выйдуць у паўфінал — па 
180.000. За ўдзел у фінальным матчы 
прэміяльныя іспанцаў складуць па 360 
тысяч еўра на брата. Для параўнання: 
бразільцы і французы за перамогу 
атрымаюць па 330.000, немцы — па 
300.000 еўра.

***
Тры чвэрці (76,2%) футбалістаў, якія 

возьмуць удзел у чэмпіянаце, выступаюць 
у еўрапейскіх першынствах.

У Паўночнай і Цэнтральнай Амерыцы 
– 9% удзельнікаў, у Азіі — 7,9%, у 
Паўднёвай Амерыцы — 5,2%, у Афрыцы 
— 1,8%.

Аргенцінец Ліанэль Месі застаецца 
самым дарагім футбалістам у свеце.

Такія вынікі штогадовага даследаван-
ня цэнтра CIES Football Observatory, які 
працуе ў Швейцарыі.

Згодна з публікацыяй, трохразовы 
ўладальнік «Залатога мяча» на гэты 
момант ацэньваецца ў 161,5 млн фунтаў 

стэрлінгаў. Услед за ім з вялікім адрывам 
ідзе партугалец Крышціяну Раналду (85,2 
млн фунтаў). На трэцім месцы — уругвайскі 
футбаліст Луіс Суарэс з «Ліверпуля» (79,4 
млн). Цікава, што аб’екта буйнейшага 
трансферу ў гісторыі валійца Гарэта Бейла 
(ён мінулым летам перайшоў з «Тотэнхема» 
ў мадрыдскі «Рэал» за 80,5 млн фунтаў) 
швейцарцы ацанілі ўсяго ў 50 мільёнаў.

***
Паводле версіі букмекераў, зборныя 

Бразіліі і Аргенціны — фаварыты чэмпінату 
свету-2014.

Стаўкі на перамогу зборнай Бразіліі 
прымаюцца ў сярэднім з каэфіцыентам 
3,85 да 1, у той час як на перамогу 
аргенцінцаў — 5 да 1. Таксама сярод 
фаварытаў высока каціруюцца каманды 
Германіі (5,5) і дзеючыя чэмпіёны — 
іспанцы (6,8). На перамогу астатніх збор-
ных стаўкі прымаюцца з разліку не менш 
як 21 да 1.

Што тычыцца лепшага бамбардзіра 
першынства, то фаварытамі з’яўляюцца 
бразільцы Неймар (2,02 да 1) і Фрэд (3,95 
да 1), паведамляе betexplorer.com.

Утопающие редко похожи на тонущих
Когда тонут дети, взрослые, как правило, находятся рядом и не догадываются о том, что ребенок умирает...

на ЗаМЕТкУ!

Капитан катера, полностью одетый, 
спрыгнул с мостика и быстро поплыл. 
Бывший спасатель, он не спускал глаз с 
жертвы, направляясь прямо к паре отды-
хающих, плавающих между лодкой, 
поставленной на якорь, и пляжем. «Мне 
кажется, он думает, что ты тонешь», — 
обратился мужчина к своей жене. Они 
играли в воде, брызгаясь друг в друга, и 
она время от времени вскрикивала, но 
теперь они просто стояли на песчаной 
отмели по шею в воде. «У нас все в поряд-
ке, что же он делает?» — спросила она с 
некоторым раздражением. «У нас все в 
порядке!» — закричал муж, помахав рукой 
спасателю, но капитан и не подумал оста-
новиться. «С дороги!» — закричал он, про-
плыв между изумленными владельцами 
лодки. Прямо за ними, всего в трех метрах 
от отца, тонула их девятилетняя дочь. 
Когда капитан вытащил ее из воды, она 
расплакалась: «Папочка!»

Как капитан, находясь в 15 метрах от 
отдыхающих, понял то, чего не смог понять 
отец, находясь всего в трех метрах от 
тонущей девочки? 

Когда человек тонет, он не издает 
резкого и пронзительного крика о 
помощи, как считает большинство 
людей. Капитана научили распознавать 
утопающих профессионалы и многолет-
ний опыт. С другой стороны, отец 
почерпнул информацию о том, как выгля-
дит утопающий человек, из телевизион-

ных программ. Если вы проводите время 
на воде или на берегу (а это время от 
времени делают все), вы должны убе-
диться в том, что вы и окружающие вас 
люди знают, по каким признакам можно 
определить, что человек тонет, еще до 
того, как войти в воду. До того как девоч-
ка со слезами закричала «Папочка!», она 
не издала ни звука. Как бывший спаса-
тель береговой охраны, я не был удив-
лен этой историей. Когда человек 
тонет, это редко сопровождается 
какими-либо звуками. Размахивание 
руками, брызги и крики, к которым нас 
готовит телевидение, встречаются в 
реальной жизни крайне редко.

«Инстинктивная реакция утопающе-
го», названная так доктором наук 
Франческо Пиа, это то, что люди делают, 
чтобы избежать фактического или пред-
полагаемого удушения при погружении в 
воду. И выглядит она совсем не так, как 
думает большинство людей. Никакого 
размахивания руками, брызг и криков о 
помощи. Чтобы лучше представлять, как 
тихо и незрелищно выглядит этот процесс 
с берега, подумайте вот о чем: среди 
детей в возрасте до 15 лет утопление 
является второй по распространенности 
причиной смерти (сразу после дорожных 
аварий), а из приблизительно 750 детей, 
которые утонут в следующем году, каждый 
второй утонет на расстоянии не более 20 
метров от своих родителей или других 

взрослых. В некоторых случаях взрослый 
даже будет непосредственно наблюдать 
за тем, как ребенок тонет, не подозревая о 
том, что на самом деле происходит. 
Утопающие редко похожи на тонущих, и в 
своей статье в журнале On Scene, принад-
лежащем береговой охране, доктор Пиа 
подробно описывает инстинктивные реак-
ции утопающего следующим образом:

1.За исключением редких случаев, 
тонущие люди физиологически неспособ-
ны позвать на помощь. Дыхательная 
система человека рассчитана на дыхание. 
Речь — это ее вторичная функция. Прежде 
чем речь станет возможной, необходимо 
восстановить функцию дыхания.

2.Рот тонущего человека поперемен-
но уходит под воду и появляется над ее 
поверхностью. Рот тонущего человека 
находится над водой недостаточно долго 
для того, чтобы он мог выдохнуть, вдох-
нуть и позвать на помощь. Когда тонущий 
человек выныривает из воды, ему хватает 
времени, только чтобы быстро выдохнуть 
и вдохнуть, после чего он сразу же снова 
уходит под воду.

3.Тонущие люди не могут размахивать 
руками, чтобы привлечь внимание. Они 
инстинктивно вытягивают руки в стороны в 
попытке оттолкнуться от воды. Такие дви-
жения позволяют им всплыть на поверх-
ность, чтобы иметь возможность дышать.

4.Из-за инстинктивных реакций тону-
щие люди не могут контролировать дви-

жения рук. Люди, пытающиеся удержать-
ся на поверхности воды, физиологически 
не способны перестать тонуть и совер-
шать осмысленные движение — размахи-
вать руками, постараться приблизиться к 
спасателям или добраться до спасатель-
ного снаряжения.

5.От начала и до конца, пока действу-
ет инстинктивная реакция, тело тонущего 
человека остается в вертикальном поло-
жении, без малейших признаков поддер-
живающих движений ногами. Если подго-
товленный спасатель не вытащит его из 
воды, тонущий человек может продер-
жаться на поверхности от 20 до 60 секунд, 
перед тем как полностью уйти под воду.

Это вовсе не означает, что человек, 
зовущий на помощь и отчаянно размахи-
вающий руками, вас обманывает — ско-
рее всего, это приступ паники в воде. 
Такой приступ далеко не всегда предше-
ствует инстинктивной реакции утопающе-
го и зачастую длится совсем недолго, но в 
отличие от настоящего утопления жертвы 
такой паники на воде способны помочь 
своим спасателям — к примеру, ухватить-
ся за спасательный круг.

Когда вы находитесь на берегу или в 
воде, вам необходимо обращать при-
стальное внимание на следующие при-
знаки, свидетельствующие о том, что 
человек тонет:

— голова жертвы погружена в воду, а 
рот находится у самой ее поверхности;

— голова откинута назад, рот открыт;
— стеклянные, пустые глаза не фоку-

сируются;
— глаза жертвы закрыты;
— волосы закрывают лоб или глаза;
— жертва держится в воде в верти-

кальном положении, не совершая движе-
ний ногами;

— жертва дышит часто и поверхност-
но, захватывает ртом воздух;

— пытается плыть в определенном 
направлении, но безуспешно;

— пытается перевернуться на спину;
— жертва совершает движения, будто 

карабкается по веревочной лестнице.
Поэтому, если человек падает за 

борт и все выглядит нормально, не стоит 
успокаиваться раньше времени. Иногда 
самым главным признаком того, что 
человек тонет, является то, что он не 
похож на утопающего. Может показать-
ся, что он просто пытается удержаться 
на воде и смотрит на палубу. Как опре-
делить, все ли в порядке? Задайте про-
стой вопрос: «У вас все в порядке?» 
Если человек вам хоть что-то ответил, 
тогда, возможно, ему ничего не угрожа-
ет. Если в ответ на свой вопрос вы уви-
дите пустой взгляд, у вас есть всего 
полминуты, чтобы вытащить жертву из 
воды. Родители, запомните: дети, 
играющие в воде, шумят. Если они 
перестали шуметь, вытащите их из воды 
и узнайте, почему.

Мінскае «Дынама» кінулася  
ў пагоню за лідарам

З пяці да трох ачкоў мінскае «Дынама» скараціла адставанне 
ад БАТЭ паводле выникаў 11-га тура футбольнага чэмпіянату 
краіны.

Вынікі матчаў 11-га тура нацыянальнага футбольнага першын-
ства ў вышэйшай лізе:

«Дынама» (Мінск) — «Нафтан» (Наваполацк) — 2:1, БАТЭ 
(Барысаў) — «Нёман» (Гродна) — 0:0, «Дынама» (Брэст) — 
«Шахцёр» (Салігорск) — 0:0, «Слуцк» — «Днепр» (Магілёў) — 1:1, 
«Белшына» (Бабруйск) — «Мінск» — 0:3, «Гомель» — «Тарпеда-
БелАЗ» (Жодзіна) — 0:0.

СТАНОВІШЧА КАМАНД ПАСЛЯ 10-ГА ТУРА
Каманда Г В Н П М А
1. БАТЭ 11 8 2 1 24—6 26
2. Дынама (Мн) 11 7 2 2 16—5 23
3. Нафтан 11 5 4 2 12—8 19
4. Шахцёр 11 4 4 3 10—8 16
5. Тарпеда-БелАЗ 11 4 4 3 13—12 16
6. Гомель 11 4 3 4 8—11 15
7. Мінск 11 4 1 6 10—12 13
8. Нёман 11 3 4 4 12—12 13
9. Слуцк 11 3 1 7 6—16 10
10. Днепр 11 1 7 3 8—9 10
11. Белшына 11 2 3 6 19—24 9
12. Дынама (Бр) 11 2 3 6 6—21 9

ФУТБОл

Все ниже
Азаренко впервые за три года 

покинула пятерку сильнейших тенни-
систок мира. В новом рейтинге ВТА 
она занимает восьмое место, опустив-
шись на три строчки.

В топ-5 белорусская спортсменка 
непрерывно находилась с 11 апреля 2011 

года, а в топ-8 — с 21 марта того же года.
Азаренко продолжает восстанав-

ливаться после травмы и в соревнова-
ниях не участвует, что и стало причи-
ной ухудшения рейтинга. Ожидается, 
что теннисистка выступит на открытом 
чемпионате Англии в конце июня.

Стала мільянершай і…  
не ведала

Пенсіянерка аграгарадка Друйск Браслаўскага раёна Вера Гнядкова ў 
снежні мінулага года купіла латарэйны білет, але своечасова праверыць яго 
забылася.

Выпадкова ўспомніла пра пакупку толькі праз некалькі месяцаў. Калі пра-
верыла — даведалася, што выйгрыш склаў 100 мільёнаў рублёў. Але яшчэ 
больш жанчына была агаломшана навіной аб тым, што праз некалькі месяцаў 
яе грошы прапалі б: білет сапраўдны толькі на працягу шасці месяцаў.

УлыБнИТЕСЬ...

— Ваш банк дает кредиты под честное слово?
— Без проблем…
— А если я не верну?
— Вам будет стыдно, когда предстанете пред Всевышним…
— Когда это еще будет!..
— Вот, например, если пятого не вернете, шестого предстанете…

***
— Здравствуйте, а можно девочку в синхронное плавание записать?
— Конечно, у нас как раз одна утонула!
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